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La passarel·la del Cervol, 
adjudicada

Entrevista
Emili Fonollosa Antolí

Dia Internacional de la Dona
Els actes celebrats a Vinaròs

Licitada la reforma dels jutjats
amb 1,6 milions de pressupost

La inversió serà d’ 1,5 milions i les obres podrien començar a finals d’any
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I M P O RTA N T
Aquest setmanari no accepta com a 
seues les opinions expressades pels 
col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua 
firma, ni es fa responsable de l’autenticitat 
de la publicitat. Les col·laboracions ens 
poden fer arribar per correu electrònic a 
diariet@vinaros.es i no podran sobrepassar 
les 25 línies en Times New Roman (cp.12), 
excepte en el cas de partits polítics 
amb representació municipal que tenen 
assignat un espai fix. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, 
cognoms, domicili, telèfon, fotocòpia del 
DNI de l’autor, o bé, en el cas d’entitats, del 
representant responsable. No s’admetran 
pseudònims. La direcció no es compromet 
a publicar les col·laboracions que arriben 
després del dimarts a les 13 hores.

En escrits que requerisquen resposta sols 
s’admetrà un torn de rèplica.

VinaròsE L  D I A R I E T

Pz. Agustín Comes, 5, Bajo · VINARÒS
www.estate-vinaros.com     estate.vinaros@gmail.com

+34 964 82 50 48

Disfruta de tu tiempo y dinero, 
        ¡ confía en nosotras !                    

¡Vendemos tu casa !

La Mesa de Contractació ha proposat a l’empresa UTE 
Levantina Ingenieria y Construcciones SA, Pantallax 
SL com adjudicatària del contracte de redacció del 
projecte d’execució i construcció de la passarel·la 
del riu Cervol. La infraestructura disposarà d’un 
carril per a vianants i un altre per a bicicletes, amb 
una amplada de cinc metres i una llargària de 55. Els 
materials que s’utilitzaran seran l’acer i prefabricats 
de formigó resistents a la salinitat de la mar.
El regidor d’Urbanisme, José Chaler, ha explicat que 
“el projecte també inclourà l’adequació de l’entorn 
del marge esquerre del riu Cervol, prop de la zona del 
tractament de l’aigua amb un total de 9.150m2, que 
es remodelaran per tal de crear un bosc mediterrani 
similar al que hi ha al passeig de Fora del Forat, amb 
pins i plantes autòctones”. En relació a la passarel·la, 
el regidor Chaler ha detallat que serà una estructura 

sostenible, amb materials de llarga durabilitat i baix 
manteniment.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha destacat que “la 
construcció de la passarel·la del riu Cervol és un 
projecte reivindicat des de fa anys per la ciutadania, 
que per fi veurà la llum i servirà per donar continuïtat 
al litoral de Vinaròs”. D’altra banda, agraïa la feina 
realitzada per part dels Departaments d’Urbanisme 
i Contractació, així com la tasca de valoració de la 
comissió d’experts per l’avaluació feta de tots els 
projectes presentats. 
Està previst que l’inici de construcció siga a finals del 
2021 amb una inversió de 1.559.250€, IVA inclòs, dels 
quals 64.431€ més IVA es destinaran per a la redacció 
del projecte i tota la documentació pertinent, mentre 
que la resta es destinarà per a l’execució de les obres.  
Pel que fa a UTE Levantina Ingenieria y Construcciones 

Es proposa l’adjudicació del projecte 
i construcció de la passarel·la 

ciclopeatonal del Cervol
En total es tracta d’una oferta d’1,5 milions d’euros, IVA inclòs, 
cofinançada pels fons europeus FEDER de l’Estratègia de 
Desenvolupament Urbà Sostenible Integrat (EDUSI)
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La Generalitat decreta noves mesures 
contra el coronavirus

SA, Pantallax SL, és una empresa amb 
llarga experiència professional que ha 
participat en la execució de grans zones 
verdes i de recuperació ambiental com 
les projectades en el parc lineal del 
Manzanares a Madrid, així també com en 
la construcció d’altres passarel·les com el 
pont-escultura “Slinky Springs to Fame”, 
a la ciutat d’Oberhausen o l’estructura 
singular en l’entrada sud de la ciutat 
d’Annaba. 
Hugo Romero, Regidor de Transició 
Ecològica, recalca que “suposarà la 
continuació del Bosc Mediterrani del Fora 
Forat a l’altra banda de la desenvocadura 
del riu Cervol, una extensió peatonal que 
donarà continuitat al passeig. Guanyem 
zones verdes i guanyem en mobilitat 
sostenible.

Vista aèria de la desembocadura del Cervol, amb la imatge virtual de tal com quedarà l’entorn. 
La passarel·la i el bosc mediterrani donaran continuïtat a la part final del passeig de Fora del Forat 
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L’Ajuntament de Vinaròs informa que sis empreses han aportat 
les seues ofertes per a l’explotació del servei del bar de l’ermita. 
Recordem que la licitació es va publicar per part de la regidoria de 
Transició Ecològica a la Plataforma de Contractació del Sector Públic 
de l’Estat, el passat mes de febrer, per a poder presentar les ofertes 
de forma telemàtica.
Pel que fa a les condicions del contracte, s’inclou el manteniment 
i neteja del recinte de la plaça de l’ermita, així com la utilització de 
les cavallerisses per a esdeveniments. D’altra banda, cal assenyalar 
també que un dels aspectes més importants de la contractació 
serà l’organització d’activitats culturals i de conscienciació 
mediambientals per ajudar a dinamitzar l’ermita i conservar el 
paratge natural.
El regidor de Transició Ecològica, Hugo Romero, s’ha mostrat molt 
satisfet per la presentació de les sis ofertes a la licitació. Segons 
indicava “és satisfactori veure l’interés que ha despertat entre el 
sector de l’hostaleria aquest procés per explotar el servei de bar en 
un espai tan emblemàtic com és l’ermita”.

X.Flores

L’Audiència Provincial de Castelló ha acordat el 
sobreseïment lliure, i per tant ha arxivat totes les 
actuacions, de la querella interposada per Levantina 
de Seguridad l’any 2017 al llavors alcalde de Vinaròs, 
Enric Pla, per no haver autoritzat la celebració d’una 
vetlada de boxa en el pavelló poliesportiu municipal. 
L’Audiència Provincial considera que no va haver-
hi cap infracció penal en l’actuació de l’exalcalde 
“al no existir cap petició formal de cessió del 
pavelló poliesportiu municipal a l’Ajuntament ni 
es va instruir expedient administratiu, tan sols un 
correu electrònic de la Federació de Boxa al tècnic 
d’esports interessant-se per la cessió, significant 
que la cessió d’un espai públic no és obligatòria”. 
Els fets es remunten a febrer de l’any 2017, quan 
Pla, llavors alcalde de la localitat, no va autoritzar 
una vetlada de boxa que s’anava a celebrar en el 
poliesportiu de la localitat, al març, i que estava 
impulsada pel Club de Boxa 8 Onzas, juntament amb 
la Federació de Boxa de la Comunitat Valenciana. 
L’empresa Levantina de Seguridad, patrocinadora 
d’aquesta vetlada, va interposar llavors una querella 
contra Pla davant el Jutjat número 2 de Vinaròs per 

presumptes delictes de “prevaricació, provocació 
i incitació a l’odi i a la discriminació ideològica i 
contra els drets fonamentals”. Pla va presentar un 
recurs contra aquest procediment i l’Audiència 
Provincial ha resolt finalment l’arxivament del cas. 
Pla, que va comparèixer dimarts al matí per a 
detallar aquesta resolució acompanyat de diversos 

membres de Totes i tots Som Vinaròs, va assegurar 
que es va assabentar que s’anava a celebrar aquesta 
vetlada per les xarxes socials i va corroborar que no 
existia cap petició registrada sobre aquest tema. 
L’exalcalde va mostrar la seua satisfacció “per haver-
se tancat un procés que mai degué haver-se iniciat 
com ha deixat clar l’Audiència Provincial”.

Sis empreses han presentat oferta 
per a l’explotació del bar de l’ermita

Durant les properes setmanes els tècnics municipals valoraran les propostes 
per escollir la que millor s’adapte a les condicions

L’Audiència Provincial arxiva la querella contra 
l’exalcalde Enric Pla per no haver autoritzat 
una vetlada de boxa al pavelló poliesportiu

Informació important per a les col·laboracions
Nou e-mail del Diariet

El correu del Diariet enlloc de diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es
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L’objectiu principal d’aquest projecte és 
potenciar l’autonomia de les persones 
mitjançant accions de formació, dotant-
les de competències bàsiques per al 
procés de recerca d’ocupació i millorar la 
seua ocupabilitat, fomentant la inserció 
laboral i l’ocupació a través de les NTIC. 
També es pretén dotar de coneixements 
i ferramentes a les persones amb una 
idea de negoci i a aquelles que ja tenen 
l’empresa en funcionament.

Des de l’Ajuntament de Vinaròs s’han 
programat dos cursos per als mesos d’abril 
i juny, dins del programa «REINICIA’T» de 
l’Agència de Desenvolupament Local de 
Vinaròs.
Facturació i gestió comptable de la pime, 

40 h. Del 12 al 28 d’ abril. Inscripcions fins 
al 5 d’ abril.
Entrenament per al teu desenvolupament 
personal i professional, 40 h. Del 7 al 14 de 
juny. Inscripcions fins al 30 de maig.
Les inscripcions als tallers es realitzaran 
en línia, a través del link habilitat per la 
Diputació de Castelló i que figura en els 
cartells informatius: bit.ly/Reiniciat
Les sol·licituds s’atendran per ordre de 
registre fins a esgotar les places disponibles. 
Les persones interessades a participar 
en aquestes accions formatives poden 
sol·licitar més informació en l’Agència de 
Desenvolupament Local de Vinaròs, Carrer 
de Sant Ramon, primer pis. Telèfon 964 407 
700 ext 0192.

  ·  964 401 912

  MÉS INFORMACIÓ
 ADL Agència de Desenvolupament Local
 Carrer de Sant Ramon, s/n
 Tel. 964 407 700
 www.adl.vinaros.es

  LLOC DE REALITZACIÓ
	 Centre	del	Coneixement	VINALAB 
 Carrer de Galícia, 12
 Vinaròs

  INSCRIPCIONS EN LÍNIA
 bit.ly/Reiniciat

Curs: Entrenament per 
al teu desenvolupament 

personal i professional (40h)

Dates: 7, 9, 11 i 14 JUNY
Horari: 9.30-13.30

Inscripcions	fins	al	30	de	maig

Curs: Facturació i gestió 
comptable de la PIME (40h)

Dates: 12, 14, 16, 19, 21, 23, 26 i 28 ABRIL
Horari:	9.00-14.00 

Inscripcions	fins	al	5	d’abril

AJUNTAMENT DE VINARÒS
ADL AGÈNCIA DE DESENVOLUPAMENT LOCAL

REINICIA’T
Accions formatives 2021

1r semestre

El projecte compta amb un 
pressupost d’1,6 milions d’euros 
per fer una reforma integral 
de l’edifici i acollir tots els 
òrgans judicials, la Fiscalia, la 
Clínica Medicoforense i l’Oficina 
d’Atenció a Víctimes  
La Conselleria de Justícia, Interior 
i Administració Pública ha tret 
licitació les obres de rehabilitació 
i ampliació dels jutjats de Vinaròs 
per un import d’1,6 milions d’euros. 
Tota la documentació i les bases s’ha 
publicat al Portal de Contractació 
de l’Estat, tal com estableix la 
normativa. 
Cal destacar que actualment les 
dependències del partit judicial 
de Vinaròs estan repartides en 
dos edificis, el principal, que és el 
Palau de Justícia a l’avinguda de 
la Llibertat, amb quatre jutjats de 
Primera Instància i Instrucció, a més 
d’un Penal, mentre que la resta dels 
serveis estan ubicats a un local de 
la plaça de Río Cuarto, amb el Jutjat 
5 de Primera Instància i Instrucció. 
L’objectiu del projecte és integrar-
ho tot a l’edifici principal, a més 
d’ampliar els serveis amb la Fiscalia, 

la Clínica Medicoforense i l’Oficina 
d’Atenció a Víctimes del Delicte, 
en unes obres que es preveu que 
estiguen enllestides aquest mateix 
any.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha fet una 
valoració molt positiva i ha destacat 
que “Vinaròs com a capital del Baix 
Maestrat ha de disposar d’un Palau 
de Justícia en òptimes condicions i 
amb tots els serveis judicials en un 
mateix edifici per tal de facilitar les 
gestions a la ciutadania”. 
D’altra banda, també s’inclou una 
reforma integral de les dependències, 
amb l’ampliació de la segona 
planta, així com la reordenació de 
la primera i dels baixos. També es 
farà una remodelació de la façana 
del carrer dels Jutges amb l’obertura 
de finestres per dotar d’il·luminació 
natural i ventilació en aquesta ala de 
l’edifici. 
Per últim, també es farà la renovació 
de la il·luminació i dels sistemes 
de climatització per uns de més 
eficients. En aquest cas, el projecte 
per a la instal·lació s’adjudicarà la 
pròxima setmana per un import de 
343.000€.

L’Ajuntament de Vinaròs 
s’adhereix a l’Estratègia 

Provincial per a l’Ocupació, 
Emprenedoria i la Promoció 
Econòmica 2020-2021 de la 

Diputació de Castelló

La Generalitat Valenciana licita la rehabilitació 
dels jutjats de Vinaròs
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X.Flores
La programació per commemorar el Dia Internacional 
de la Dona a Vinaròs consta de diversos actes, alguns 
ja celebrats esta setmana, i altres que es duran a terme 
durant el mes de març.
El dia 5 de març es va fer una xerrada des de l’Instagram 
del Casal Jove amb el títol “Quin cos volen que tingues 
Instagram i TikTok? Prevenció dels trastorns de la 
conducta alimentària en adolescent”, que van oferir 
Marta Oliver i Berta Peris.  El Consell Municipal de 
Formació de Persones Adultes també va col·laborar 
en la programació del Dia de la Dona amb la difusió a 
les xarxes socials de la gravació del poema “Cançó de 
fer camí” de Mercè Marçal, el dia dia 8 de març, a més 
de l’emissió del curtmetratge “La boda” de la directora 
Marina Seresesky. 
El 10 de març, l’associació Femme Força Vinaròs va oferir 
una xerrada en directe pel Youtube de l’Ajuntament de 
Vinaròs amb el títol “Mujeres olvidadas en la historia”. 
La xerrada va ser impartida per Nathalie González i 
Verònica Grau.
El dia 6 de març el Grup de Teatre Puro Teatro Artes 
Escènicas va interpretar diferents monòlegs en línia 
a través del canal de Youtube de l’Ajuntament sota el 
títol “El que l’aigua em va donar”, un viatge en primera 
persona per la vida de les dones artistes, amb l’aigua 
com a fil conductor. El 27 de març hi ha prevista una 
nova interpretació.
Per al dia 24 de març es farà una conferència col·loqui en 
línia anomenada “Determinants de salut i malaltia en les 
dones”, a càrrec de la metgessa especialista en Medicina 
Preventiva i Salut Pública, Vita Arrufat. El 25 de març serà 
el torn de la conferència “Com viure la vulnerabilitat en 
temps de pandèmia” a càrrec de la psicòloga i sexòloga, 
habilitada com a educadora social, Maite Meseguer. 
Llum violeta
Com a actes simbòlics, la Font de la plaça Jovellar i 
l’edifici de l’Ajuntament es van il·luminar de violeta. La 
sorpresa la va donar Ports de la Generalitat el passat cap 
de setmana, pintant un tram del port amb una línia lila i 
també una desena d’amarraments.

La font de la Plaça Jovellar i l’Ajuntament es van il·luminar de violeta. Foto: J.Zaragozá

Ports de la 
Generalitat 
va sorprendre 
pintant 
amarraments 
en pintura 
lila com acte 
simbòlic per 
conmemorar 
el Dia de la 
Dona

Vinaròs commemora el Dia Internacional de la Dona



13 març de 2021

7

ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs

L’Instagram del Casal Jove 
va oferir la xerrada “Quin cos 
volen que tingues Instagram i 

TikTok? Prevenció dels trastorns 
de la conducta alimentària en 

adolescent”, que van oferir Marta 
Oliver i Berta Peris

El Consell Municipal de Formació de Persones Adultes també va col·laborar en la programació del Dia de la 
Dona amb la difusió a les xarxes socials de la gravació del poema “Cançó de fer camí” de Mercè Marçal

Puro Teatro Artes Escénicas va 
protagonitzar monòlegs que feien un 
repàs per la vida de les dones artistes, 
amb l’aigua com a fil conductor
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Et podria definir com un professor amb passió 
per la informació. Sempre t’ha interessat el 
periodisme? 
Em va entrar l’afició pel periodisme quan els meus 
pares van comprar una ràdio de considerables 
dimensions, quan jo encara anava a escola. Des 
d’aquell moment em vaig fer aficionat a escoltar tot 
tipus d’emissores, en aquells moments la majoria 
en ona mitjana. Em coneixia les freqüències de la 
gran majoria de les que es podien sintonitzar a 
Vinaròs, la seua programació, el nom dels locutors 
i locutores... sobretot les de Barcelona. Això va anar 
derivant en afició cap als altres mitjans, com la 
tele i la premsa escrita, fins que va arribar la gran 
revolució d’internet, que ho ha capgirat tot, però 
segueixo sent un entusiasta de la ràdio, on fins 
i tot he fet diverses col·laboracions i en variades 
emissores. 
Ens apropem al 25è aniversari del Vinaròs News. 
Com va començar aquest projecte? 
Dos joves informàtics, Angel Salom i Víctor 
Casajuana, quan van muntar una botiga, van crear 
alhora una pàgina web per promocionar Vinaròs i 
llavors em van animar a què els passara cròniques 

que feia jo per a la premsa escrita per publicar-
les allí. Això era cap a finals del 1996; en aquells 
moments no hi ficàvem fotos (les càmeres digitals 
era encara “ciència ficció”), només textos. Després 
es van “inventar” els escàners i ja vam començar 
a posar imatges, més avant, minúsculs vídeos... i 
fins ara. La integració ben prompte en el projecte 
d’un altre jove informàtic Benja Miralles va ser clau 
perquè el Vinaròs News es consolidara i perdure 
fins avui en dia.
Quin és el funcionament del Vinaròs News? Com 
es fa? 
Es nodreix d’un seguit de col·laboradors altruistes, 
cadascú aporta els continguts escrits o gràfics 
que volen o desitgen donar difusió, després que 
ja els hagen usat en els mitjans professionals 
con col·laboren. També hi ha qui fa contingut a 
posta per al Vinaròs News, però jo sempre els dic 
que no cal, que només han de perdre el temps 
enviant-m’ho, ja li dedico jo prou hores com que 
també ells se n’hagen d’ocupar. En alguns casos, 
fins i tot no els cal enviar-ho, ja sóc jo qui els baixo 
d’allí on puguen estar. Amb aquest contingut dels 
col·laboradors, juntament amb el que jo faig i el que 

ofereixen a tots els mitjans les diverses institucions, 
club, associacions, etc. completem el que ve a ser 
un resum de l’actualitat d’aquestes comarques. El 
contingut de la web el promocionem compartint-
lo per diverses xarxes socials i també amb dos 
correus electrònics setmanals que envio a tots els 
interessats.
L’any 1996 pocs mitjans digitals hi devien haver 
i internet no estava encara a totes les cases...
Com va ser inicialment l’acollida del públic? 
Va ser una acollida tímida, perquè pocs eren 
els qui ja tenien internet com un mitjà habitual 
per informar-se, a més, oferíem continguts molt 
limitats per l’escassesa de mitjans i la baixa velocitat 
de les connexions. Tanmateix, ben prompte vaig 
començar a fer els correus bisetmanals, tot i que 
eren pocs els qui ja tenien “email” i l’usaven amb 
freqüència.
Després va haver una època en què van 
començar a sorgir molts mitjans digitals. Com 
va afectar a Vinaròs News? 
Vaig arribar a pensar que potser el Vinaròs News 
deixava de tenir sentit, perquè no volia ser una 
competència per a ells, que eren professionals 

Josep Emili Fonollosa Antolí

“La meua afició periodística sempre 
l’he ‘exportada’ a l’escola”

És mestre d’educació primària i l’ ‘alma mater’ del Vinaròs News. J.Emili Fonollosa Antolí (Tortosa, 1962) és tan conegut per la seva 
tasca com a docent com per dedicar gran part del seu temps lliure a informar de tot allò que passa al nostre entorn. Al Vinaròs News ho 
fa des de 1996, any en que es va crear aquest mitjà digital que quasi 25 anys després continua sent una referència a la nostra comarca. 
Col·laborador habitual del Diariet, és també el corresponsal a Vinaròs del diari El Mundo, i director de L’Esquirolet de Vallibona. Una 
passió periodística que també trasllada als seus alumnes del col·legi de l’Assumpció, amb l’edició de la revista ‘Xerinola’.

X.Flores
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en la seua majoria i més ben preparats. Tot i això, 
com ja havíem adquirit prestigi i intentàvem no 
perdre’l, això va ser un esperó per continuar i fins i 
tot en ocasions, hem sigut útils per a aquests nous 
mitjans; alguns s’han creat amb gent que participà 
inicialment en el Vinaròs News.
Al llarg d’aquest quart de segle, ha anat canviant 
o adaptant-se respecte al principi el projecte?  
No es pot comparar en res el que fem ara amb el 
que es feia inicialment, quan era una cosa molt 
senzilleta, com ja he dit. Ens hem pogut adaptar 
als temps moderns especialment gràcies al al·ludit 
Benja Miralles qui sempre ha estat pendent de 
qualsevol canvi, retoc o problema tècnic i també 
voldria recordar la sort que he tingut en aquest 
sentit d’haver comptat també amb la participació 
de Joan Gil i Guillermo Encinas. 
Com es pot mantenir en tots aquests anys la 
viabilitat d’un projecte com el Vinaròs News que 
es fa de manera totalment desinteressada?  
Es pot mantenir perquè es fa per gust, per la 
meua gran passió per donar a conèixer la nostra 
ciutat, les nostres terres arreu del món i eixa 
vora trentena de col·laboradors a qui també els 
agrada tant promocionar el seu poble, explicant i 
mostrant què hi passa. Per altra banda, tenim un 
grup tancat d’entitats o empreses col·laboradores 
que cobreixen totes les necessitats tècniques i 
despeses; totes elles s’han oferit per col·laborar, 
no ens ha calgut anar tocant portes. Algunes han 
hagut de fer coa per integrar-se a l’espera que hi 
haguera alguna baixa. Ara ja no hi ha coa a causa de 
la crisi per la pandèmia que a tots ens ha repercutit 
negativament.
Alguna informació que recordes amb rècord de 
visites? 
Sens dubte, els terratrèmols produïts quan s’injecta 
el gas a la plataforma del Castor, a més de les 
fortíssimes pluges de l’octubre de 2018 i sense 
oblidar tot el que envolta el Carnaval, que sempre 
té un gran seguiment.
Vinaròs News, corresponsal del diari El Mundo 
a Vinaròs, el Diariet.. com compagines la tasca 
de professor de Primària amb el món del 
periodisme? 
“Amortitzant al màxim” la tasca periodística. Allò 
que puga fer per a premsa escrita (i fins fa uns anys, 
per a Ràdio Ulldecona, on també col·laborava),  
després em val per al Vinaròs News, adaptant-lo. Si 
vaig a un acte, faig fotos, vídeos i si n’he de fer text, 
si no se’m publica al diari, donat el poc espai de 
què disposa, sí que em podrà valer per al diariet, el 
Vinaròs News... A banda d’això, els del Vinaròs News 
som “una pinya”, així que ens ajudem mútuament. 
Han hagut moments difícils o que pensares en 
deixar-ho? 
Hi ha moments en què el cansament se t’apodera 
una mica, ja que som moltes hores de dedicació: 
m’agrada molt dedicar-m’hi, tot i que també a 
vegades faries una altra cosa alternativa però estàs 
una mica “esclavitzat” a la pantalla de l’ordinador. 
I ara, superats, com veus el futur del Vinaròs 
News? 
És difícil pronosticar-ho, jo jugaria a l’1-X-2. Pot 
arribar un moment en què eixe cansament em 
guanye, pot passar que sorgisca ocasió de què es 
professionalitze llavors ja se n’hauria de fer càrrec 
un periodista com cal i canviaria totalment la seua 
filosofia. També pot passar que acabe finalment 
superat pels mitjans professionals que són cada 
vegada més i millors i també pot passar que 
encara li quede corda per continuar fins ara durant 
un temps. 
Penses en alguna cosa especial per celebrar els 

25 anys? 
Jo em conformaria en poder tornar a fer la 
trobada anual gastronòmica dels col·laboradors 
(així és com participa en la revista un dels nostres 
patrocinadors), ja que la del 24 aniversari s’ha 
quedat ajornada pel maleït covid. La tradició marca 
fer la trobada el segon divendres de l’any, així ho 
hem fet durant molt de temps fins arribar el covid. 
Ets col·laborador habitual del Diariet. Des de 
quan? 
Vaig tenir el privilegi d’estrenar el col·legi 
Manuel Foguet, el primer any que vaig exercir de 
mestre, el curs 1984/85. Quan va venir a fer una 
visita inaugural del centre el llavors conseller 
d’Educació Ciprià Ciscar, la directora de l’escola 
Marian Fonellosa em va animar a què fes una 
crònica de la visita i l’enviara al diariet. Així ho vaig 
fer i aquesta va ser, si no em falla la memòria, la 
meua primera col·laboració en premsa. Després 
de tant en tant feia alguna crònica diversa per 
al diariet i encara continuo, ves a saber quantes 
col·laboracions meues haurà tingut el diariet 
des de llavors...El fet d’haver sigut corresponsal 
de Levante, de Valencia, Castellón Diario, Europa 
Press y El Mundo-Castellón al Día ha afavorit que 
aquesta vinculació amb el diariet no s’haja tallat 
mai. A més, vull recordar que vaig tornar a estar 
del 1990 al 1992 al Manuel Foguet, on, entre 
altres tasques, amb un grup d’alumnes fèiem una 
pàgina escolar setmanal al diariet, titulada “Llapis 
i goma”. Fou una experiència irrepetible que fins i 
tot va ser distingida per un dels reconeguts premis 
Baldiri Reixac.
La teua passió periodística també l’has portat al 
col·legi editant la revista Xerinola....
La meua afició periodística sempre l’he “exportada” 
a l’escola. Després del “Llapis i goma”, vaig coordinar 
la revista escolar “Araboga”, dels col·legis de Canet i 
La Jana, durant els deu inoblidables anys que vaig 
estar a Canet, on tenia el càrrec de director. Quan ja 
em van destinar al col·legi Assumpció, el curs 2002-
03, no vaig dubtar gens a acceptar l’oferiment del 
llavors director José Manuel Borràs de reviscolar la 
revista “Xerinola”, que s’havia fet efímerament en 
aquesta escola. En fem tres edicions per cada curs i 
ja estem en el número 52.
Disfruten els alumnes en fer-la? 

Sí, sí, s’ho prenen amb ganes, se senten motivats 
perquè saben que després el seu treball es veurà 
reflectit a la revista i el veurà tot l’alumnat del 
centre i les seues famílies. Cada aula participa 
amb diferents treballs i també hi ha un “consell 
de redacció” format per alumnat de 5è i 6è que 
preparen pàgines pel seu compte. Els últims 
números, a causa de la pandèmia, només els hem 
editat en format digital, però tots els anteriors han 
sigut també en paper. 
Personalment, en què t’afecta el moment de 
pandèmia en que vivim? 
M’ha afectat molt, he perdut un estimat familiar 
amb una edat jove. A més, no ens hem pogut reunir 
tota la família des de l’agost passat, ja que el meu 
fill gran treballa i viu a Madrid. L’adaptació escolar 
a la pandèmia ha sigut dura, és una autèntica pena 
tot el que comporta esta situació (no m’acostumo 
a no poder veure bé la cara dels alumnes a causa 
de la necessitat de la mascareta). Em vaig haver 
d’acomiadar personalment dels meus alumnes 
anteriors molt temps abans del que tocava (al 
passar a fer la feina de forma online des de mitjans 
de març) sense poder-los disfrutar com calia. 
Malgrat tot, estic orgullós del treball que està fent 
el meu alumnat i el col·lectiu de mestres de l’escola, 
davant una situació que mai no haguérem pogut 
pensar que ens tocaria viure.
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L’alcalde Guillem Asina, 
juntament amb el Regidor 
de Salut, José Chaler, van 
visitar el divendres les 
instal·lacions esportives 
municipals amb l’assistència 
d’Enrique Manzano, Director 
d’Infermeria d’Atenció 
Primària, David Blasco, 
Subdirector Mèdic, i Jose 
María Pallarés, representant 
del Centre de Salut de Vinaròs.
Divendres passat, dia 5 de 
març, es va realitzar una visita al 
Pavelló Poliesportiu Municipal 

que l’Ajuntament de Vinaròs 
ha posat a la disposició de 
Sanitat per a organitzar l’espai 
per a la vacunació massiva que 
tindrà lloc durant les pròximes 
setmanes. 
La visita s’ha realitzat amb 
l’objectiu de definir els espais, 
la distribució i les mesures 
de seguretat necessàries per 
a dur a terme el procés de 
vacunació massiva amb la 
màxima seguretat. L’espai que 
s’habilitarà per a aquest fi serà 
la pista sintètica.

La Unitat de Prevenció Comunitària 
de Conductes Addictives ha 
començat els tallers de prevenció 
dirigits als alumnes d’FP, Batxillerat 
i ESO. En aquestes sessions es 
convida a l’alumnat a reflexionar 
sobre què és una addicció, què són 
les drogues i com es classifiquen 
segons els seus efectes. D’altra 
banda, també es reflexiona sobre 
els riscos del consum i de l’abús, 
així com treballar sobre les falses 
creences que existeixen entre 
la població. Tot això amb una 
dinàmica participativa i lúdica. 
Aquests tallers s’emmarquen dins 

de la intervenció que es duu a 
terme des de la UPCCA en l’àmbit 
escolar, on a més, seguint el Pla 
Municipal de Drogodependències, 
es realitzaran altres formacions de 
prevenció en Primària sobre l’abús 
del mòbil o de les xarxes socials.
Amb motiu de la Covid-19 no 
tots els centres han accedit a 
realitzar aquests tallers, tot i així hi 
haurà una gran participació amb 
més de 500 alumnes, xifra molt 
positiva que reflexa el compromís 
dels centres educatius davant la 
prevenció de drogodependències 
i altres trastorns addictius.

La Regidoria de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic 
ha organitzat per aquesta primavera una nova 
temporada de visites guiades per gaudir de la història 
de Vinaròs i degustar alguns dels seus productes, 
amb petits tasts gastronòmics al final de cada visita. 
En concret, es tracta de quatre experiències diferents 
que començaran a partir del 20 de març amb la visita 
“Vinaròs en Femení”. En aquest cas, es tracta d’un 
viatge en el temps pels espais més emblemàtics de 
Vinaròs per conèixer com ha evolucionat l’univers 
de la dona en els últims 100 anys, a més també de 
conèixer algunes de les biografies més destacades 
del municipi.
La propera experiència serà per al 3 d’abril amb “La 
Setmana Santa a Vinaròs”, declarada com a Festa 
d’Interés Turístic Autonòmic, la visita explorarà 
l’origen de les processons, el seu recorregut i l’evolució 
històrica de la festivitat, així també com algunes 

curiositats relacionades amb els simbolismes. Per al 
17 d’abril serà el torn de la visita “El Vinaròs republicà”, 
una ruta per la part oculta de la història, amb l’arribada 
a la Mediterrània de les tropes franquistes, un fet que 
va marcar un punt d’inflexió en la Guerra Civil.
L’última proposta és “El fascinant món del cítric”, per 
al 15 de maig. Una experiència al Paratge Natural de 
la Serra del Puig per conèixer l’origen del cultiu dels 
cítrics, les varietats, aplicacions gastronòmiques i 
fins i tot alguns mites i llegendes relacionades amb 
el fruit.
El regidor de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic, 
Marc Albella, ha destacat que “es tracta de quatre 
experiències diferents perquè tant els veïns com els 
visitants puguen conèixer millor la nostra història”. 
En aquest sentit, afegia que tot i la pandèmia cal 
continuar amb la tasca de promoció de Vinaròs com a 
destí segur per gaudir de les vacances o escapades de 

cap de setmana durant aquesta primavera. 
Els tiquets per assistir a les visites es poden adquirir 
al web www.turisme.vinaros.es o es pot realitzar la 
reserva a la Tourist Info. Cal assenyalar que totes les 
visites es realitzaran amb les mesures de seguretat 
adients a les circumstàncies actuals de la pandèmia i 
s’adequaran a la normativa vigent al respecte en cada 
moment.

L’Ajuntament de Vinaròs ofereix el Pavelló Poliesportiu 
Municipal com a espai per a la vacunació massiva 

La UPCCA imparteix tallers de prevenció 
de drogodependències i del consum de cànnabis 

als instituts de Vinaròs

Turisme programa visites guiades per gaudir 
de Vinaròs durant la primavera

Es tracta de quatre experiències úniques, adaptades a les normes 
sanitàries, per a conèixer la història i degustar els productes locals
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El portavoz del Partido Popular en 
el Ayuntamiento de Vinaròs, Juan 
Amat, ha señalado que “el Hospital 
de Vinaròs vuelve a ser el hospital 
con más lista de espera de toda 
la Comunidad Valenciana”. 
Amat ha afirmado que “es una 
situación escandalosa para los 
vecinos de esta comarca y, desde 
el PP de Vinaròs, seguiremos 
exigiendo que la incompetencia 
del Consell para poner solución a 
este problema no se alargue más 
en el tiempo porque afecta a la 
salud de nuestros vecinos”.
En este mismo sentido Amat ha 
recordado que “hemos exigido 
en innumerables ocasiones que 
el Alcalde de Vinaròs, Guillem 

Alsina, liderara la reivindicación 
de soluciones frente al gobierno 
de la Generalitat y no lo ha 
hecho, sigue escondido, dando 
la espalda a los intereses de 
los vinarocenses cuando se 
comprueba que somos los que 
más tiempo debemos esperar 
para operarnos de toda la 
Comunidad Valenciana”.
Los populares han anunciado que 
“vamos a seguir reivindicando 
soluciones porque la sanidad es 
un tema prioritario. Está claro 
que ni el Alcalde de Vinaròs ni el 
President de la Generalitat van 
a hablar de soluciones porque 
anteponen los intereses del PSPV-

PSOE a los de los vinarocenses”. 
Finalizaba Amat remarcando que 
“la realidad es que la gestión 
sanitaria del gobierno de la 
Generalitat es un desastre y en 

Vinaròs estamos pagando las 
consecuencias, que tienen en las 
listas de espera el mayor ejemplo 
de su nefasta gestión”.

Durant aquesta setmana la Regidoria d’Obres i 
Serveis a través de l’empresa encarregada del servei 
de manteniment dels jardins, Cítrics Roquetes, ha 
realitzat feines de manteniment dels espais verds 
del municipi. En concret, ha fet la replantació del 
gessamí a la plaça de Maria Conesa i dels arbres 
malmesos dels carrers d’Arxipreste Bono i Andorra, 
així també com a l’avinguda del País Valencià. 
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha 
destacat que “aquestes feines s’han realitzat amb 
una maquinària especial que ha permés retirar els 
arbres malmesos sense deteriorar els escocells ni 
el paviment”. En aquest sentit, comentava que és 
important executar aquestes feines de replantació 
de l’arbrat per oferir una millor imatge de la 
localitat i evitar que les branques dels exepmlars 
malmesos puguen caure a sobre dels vianants.

D’altra banda, la brigada d’Obres i Serveis ha 
iniciat les tasques de neteja i desbrossament de les 
restes vegetals dels solars públics per evitar una 
proliferació descontrolada, amb la conseqüent 
molèstia que això suposaria per als veïns. Aquestes 

feines han comptat amb el suport del Consorci 
Provincial de Bombers, que ha col·laborat en les 
tasques de neteja i desbrossament dels principals 
camins rurals del municipi.

El PP exige soluciones a las listas de espera 
del Hospital de Vinaròs

L’Ajuntament realitza tasques de manteniment 
de l’arbrat i zones enjardinades

X.Flores
L’Ajuntament de Vinaròs destinarà finalment la 
quantitat de 500.000 euros en ajudes directes al 
comerç que va estar tancat durant la pandèmia i 
que ha hagut posteriorment de reduir els horaris 
per les mesures preventives marcades per la 
Generalitat contra el coronavirus. Així ho ha 
informat la regidora de l’àrea, Anna Fibla, que ha 
explicat que la quantitat, pendent de la liquidació 
del pressupost que s’està fent actualment, es podria 
traure del remanents de tresoreria. Posteriorment, 
es farà la modificació pressupostària corresponent i 
després haruà d’aprovar-se al plenari. Fibla calcula 
que en uns 2 mesos es podrien ja convocar aquestes 
ajudes, que suposaran uns 1.000 euros per comerç 
aproximadament. 
La regidora de Comerç es va mostrar satisfeta 
per haver arribat a aquesta quantitat. “Crec que 

la negociació ha arribat a bon terme, i agraim als 
comerços la seua aportació, tant a l’associació 
de comerciants com a l’agrupació de comerços 
del centre, perquè la seua lluita ha donat fruits”, 
assenyalava. 
Fibla també va recordar que es manté la idea de 
fer la campanya de les targetes regal, amb 140.000 
euros que invertirà l’ajuntament. Aquesta campanya 
es farà després de la convocatòria de les ajudes 
directes. “Amb tot, sumat a les ajudes del Pla Resistir i 
la exempció de les taxes d’ocupació de la via pública 
a bars i restaurants i la taxa del Mercat, s’hauran 
invertit al voltant d’un milio d’euros per intentar 
paliar aquesta crisi en la mesura del possible. Hem 
anat establint les mesures poc a poc perque ho hem 
volgut fer bé. Sabíem que la pandèmia anava per a 
llarg i ara hem arribat a un acord en ajudes directes 
que es bo per a tots”, ha conclòs.

Les ajudes directes de l’Ajuntament 
al comerç seran de 500.000 euros 

La regidora de Comerç, Anna Fibla, explica que en dos mesos es convocaran, 
i posteriorment també es farà la campanya amb targetes regal
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L’Ajuntament de Vinaròs, a través d’un Decret d’Alcaldia, ha decidit 
ampliar fins al 21 de març el termini per a sol·licitar les Ajudes Parèntesi 
del Pla Resistir la Generalitat Valenciana. Les tramitacions es poden 
realitzar de forma telemàtica des de la Seu Electrònica de la pàgina web 
municipal de l’Ajuntament de Vinaròs o presencialment al Centre del 
Coneixement del Vinalab, on s’ha habilitat una oficina auxiliar només 
per atendre aquestes demandes, abans però, cal demanar cita prèvia al 
telèfon 964 40 21 69. 
D’altra banda, cal destacar que també a través del Decret d’Alcaldia s’ha 
aprovat eliminar la clàusula que obliga estar al corrent del pagament per 
a poder sol·licitar l’ajuda. En aquest sentit, l’alcalde, Guillem Alsina, ha 
destacat que “davant de la urgència del Pla Resistir i de l’interés públic 
de les Ajudes Parèntesi s’ha decidit prendre aquesta decisió per afavorir 
el màxim possible a les petites empreses i autònoms més afectats per 
la pandèmia”. D’altra banda, Alsina ha volgut agrair la col·laboració del 
regidor de Ciutadans, Emanuel Herrera, per la seua aportació a l’hora de 
realitzar la modificació.

La documentació es podrà aportar fins al 21 de 
març i s’elimina la clàusula que obliga estar al 

corrent de pagament per a poder tramitar l’ajuda

L’Ajuntament amplia el 
termini per a sol·licitar les 

ajudes del Pla Parèntesi

Plaza Jovellar, 15  - VINARÒS
Tel.: 964 45 17 38 - WhatsApp 682 52 37 93

Sempre 
les últimes 
novetats
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El augE dE las 
bEbidas vEgEtalEs
No hay más que ver como 
se va haciendo cada vez 
más grande el pasillo del 
supermercado donde 
encontramos este tipo de 

bebidas. Está claro que cada vez compramos y 
bebemos más bebida vegetal.  Pero, ¿saben qué 
son las bebidas vegetales? 
Este aumento en el consumo de bebidas vegetales 
puede deberse a varios motivos, algunos 
justificados, otros no tanto. Un motivo muy 
habitual es por la concienciación de un consumo 
más vegetal y menos animal. Éste muy bien. Otro 
motivo parecido es por la concepción de que la 
leche es perjudicial para la salud. Éste no tan bien. 
Primero de todo, a pesar de los miles de intentos 
de poner a la leche como la mala de la película (no 
entiendo realmente el motivo, quizás también esta 
Bill Gates, Soros y el 5G detrás, quien sabe); no hay 
motivos científicos y evidentes para pensar así. A 
no ser que tengas una patología como alergia a la 
proteína de vaca. Además nutricionalmente no se 
puede comparar ya que no es lo mismo, es como 
comparar una silla con una alfombra. Cierto es que 
somos mucho de tradiciones, y aquí toda la vida se 
ha desayunado con un vaso de leche (con colacao, 
no vayamos a obviarlo) y si eliminamos la leche 
parece que nos falta el vaso con el líquido blanco. 
Una bebida vegetal es una bebida hecha con agua 
y con un vegetal (entre un 2 y un 17%). En función 
del vegetal las cualidades nutritivas cambian:
Base vegetal de legumbres: La soja es la más típica. 
Tienen un contenido más rico en proteínas. 
Base vegetal de cereales o pseudocereales, 
como la avena o arroz. Son más ricas en azúcares 
(naturalmente presentes, en teoría).
Base vegetal de frutos secos o semillas: almendra, 
sésamo, nueces, avellanas...Son más ricas en grasas.
También las hay que mezclan ingredientes de 
distinta naturaleza.
Entonces, ¿cuál hay que elegir?
Fíjese en la cantidad de materia prima que lleva. 
Cuando compra una bebida vegetal con un 2 o 5% 
quiere decir que realmente está bebiendo agua 
prácticamente. A precio de oro, eso sí. ¿Cómo lo 
puedo saber? En los ingredientes pondrá agua y 
el vegetal en cuestión con un porcentaje, esa es la 
cantidad de vegetal que lleva esa bebida. 
Sin azúcares añadidos. Muchas de las bebidas 
suelen llevar azúcares de más. Para saberlo 
también nos tenemos que ir a los ingredientes. Si 
lleva azúcares lo pondrá.
Sin sabores, ni edulcorantes. 
La bebida vegetal es una opción más dentro de 
la alimentación. Pero hay que tener en cuenta 
una cosa, que es una bebida. Como pasa con 
los zumos, los nutrientes no se encuentran en 
una matriz si no que están dispersos en agua. Al 
cuerpo le cuesta nada digerirlo. Por eso mismo hay 
que tener cuidado con los azúcares, aunque sean 
naturalmente presentes. Y también con las calorías, 
ya que los líquidos sacian bastante menos que los 
alimentos sólidos.
Carla Escuder. Farmacéutica i Dietista-Nutricionista 
(@nutriestudio_dietistas)

Desde Criant en Tribu, la asociación de maternidad de Vinaròs, se ha puesto durante estas 
últimas semanas, con motivo del día de la mujer, una iniciativa para acercar el feminismo 
a la ciudadanía.
Algunos de sus comercios colaboradores han mostrado en sus locales y escaparates 
sendas frases de lucha y emancipación femenina, todas de autoras teóricas españolas 
de reconocido prestigio, tanto nacional como internacional. Seguro podéis todavía leer 
alguna si pones atención al pasear por nuestras calles.
Las actividades de tipo presencial, así como el acudir a la manifestación que cada 8m se 
convoca, ha sido este año imposible por razones evidentes por lo que se ha intentado así 
conmemorar la lucha de la mujer y la necesidad de elevar sus derechos y visibilidad a las 
cotas de igualdad y justicia que desde hace más de 3 siglos se viene reclamando.

Criant en Tribu con el 8M
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Empresa Cet Partners Slu de Vinaros 
Dones treballadores i essencials

La setmana passada, amb el relaxament de les restriccions 
per la Covid-19, va tornar el Mercat del Dijous i molta va 
ser la gent que va aprofitar per visitar-lo. 
Juanvi G.-Diari del Maestrat

El agents de la Policia Local ja s’han immunitzat contra el coronavirus amb l’administració 
de la vacuna de la companyia Astrazeneca, per a menors de 55 anys. Ahir es va subministrar 
la dosi a 20 agents, que es van traslladar fins a l’Hospital de General de Castelló, mentre que 
demà divendres s’aplicarà a 12 agents més.

Continúen les vacunacions contra la Covid-19 als majors de 80 anys. A Mari 
Carmen i Paco ja els han posat la primera dosi. 

Torna el Mercat 
del Dijous

La Policia Local de Vinaròs es 
vacuna contra la Covid-19
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Salvador Quinzá Macip

SEMANA SANTA DE VINARÒS 2021 DECLARADA “FIESTA DE INTERÉS TURÍSTICO AUTONÓMICO”  (II)

ACTUALITATSETMANA SANTA VINARÒSE L  D I A R I E TVinaròs

Tal como les comenté la pasada semana, tras 
releer de nuevo el libro de mossèn Miquel Romero 
Navarro sobre el “VÍA CRUCIS AL PORT 1983-
2000”, he decidido escoger el del año 2000, último 
que mossèn Miquel nos relata en su libro.
Al menos a mí, con la lectura de estas estaciones 
(5 por semana), rememoraré y me acordaré 
de estos vía crucis en el port, ya que de nuevo, 
este año no lo podremos celebrar. Espero haber 
acertado y que sean de su agrado.

VIERNES SANTO. 21 ABRIL 2000. 18º VÍA CRUCIS 
AL PORT
Introducción: “Sí, asombro de una alegría 
¡El Espíritu quiere hacer de nosotros seres 
completamente transparentes, como un cielo de 
primavera. El Evangelio trae consigo una esperanza 
tan clara y una llamada a la alegría que quisiéramos 
ir hasta el don de nosotros mismos lejos y cerca.- 
¿Dónde está la fuente de esperanza y alewgría? 
Está en Dios que nos busca incansablemente y 
encuentra en nosotros la belleza profunda del alma 
humana”.
Ponemos especial fervor en este vía crucis del año 
2000, Año Jubilar. Como  nos pide el Papa Juan 
Pablo II, levantemos nuestros corazones y nuestras 
voces: “¡Gloria y alabanza a ti, Santísima 
Trinidad, único y eterno Dios!”
Seguimos la carta de Taizé, este la del 2000: 
“ASOMBRO DE UNA ALEGRÍA” DEL H. Roger. Las 
oraciones son versos de alabanza de diferentes 
salmos, y la doxología final de la Operación para 
el Año Santo.

COLOCAR LA IMAGEN DE LA 1ª ESTACIÓN.
JESUCRISTO, CONDENADO A MUERTE: Es la 
hora de las tienieblas, y es tu hora, Luz de Luz, 
Dios verdadero de Dios verdadero. Del abismo del 
pecado emergerá la más bella historia de amor: tu 
Pasión y tu Muerte.

“Dondequiera que estés, tú que quisieras percibir 
el misterio que se está en el corazón de tu corazón, 
¿presientes la belleza profunda del alma humana?”

COLOCAR LA IMAGEN DE LA 2ª ESTACIÓN.
JESUCRISTO, CARGADO CON LA CRUZ: “Mi amor 
es mi peso”. En todas las estaciones del vía crucis 
contemplaremos el admirable misterio: te tomas 
en serio amarnos como nadie nos ha amado.
“¿Cuál es esa belleza escondida? Está en la audacia 
de una espera. Incluso si lo ignoramos, uno de los 
deseos más íntimos de nuestro ser es amar. Sin amor, 
¿encontraría nuestra vida un sentido?”

COLOCAR LA IMAGEN DE LA 3ª ESTACIÓN.
JESUCRISTO CAE POR PRIMERA VEZ: No es 
tu camino el de un prepotente, sino el de un 
humillado. Humildad y constancia hasta el fin.
“Que Dios me ama es una realidad a veces poco 
perceptible. Pero llega el día de un descubrimiento: 
dejándome ganar por su amor, mi vida se abre a los 
demás”.

COLOCAR LA IMAGEN DE LA 4ª ESTACIÓN.
JESUCRISTO ENCUENTRA A SU MADRE: Pocas 
horas le quedan a la historia que comenzó en 
Nazaret con un ángel y una muchacha. Breves 
horas para la comunión física, para la comunión 
dolorosa.
“Acogiendo aquéllos que vienen a él, Cristo les 
dice: ¡Felices los corazones sencillos! Un corazón 
sencillo está atento a vivir el momento presente, 
disponiéndose a avanzar de comienzo en comienzo.”

Y COLOCAR LA IMAGEN DE LA 5ª ESTACIÓN.
JESUCRISTO, AYUDADO POR EL CIRINEO: Podían 
bajar legiones de ángeles. Y defenderte, ayudarte. 
No. El cielo está cerrado. Un trabajador de la tierra 
aliviará tu flaqueza y hará contigo comunión de 
sacrificio.
“Dimitru Staniloae, pensador de Rumanía, preso 
político, escribió: un día, descubrí al leer los Padres 
de la Iglesia, (textos de los cristianos de los primeros 
siglos) que es posible encontrar a Dios realmente por 
medio de la oración. Comprendí poco a poco, que 
Dios estaba cerca, que me amaba, y que, dejándome 
llenar de su amor, mi corazón se abría a los demás. 
Comprendí que el amor era una comunión con Dios 
y con los otros.”

Hasta la próxima semana.
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Francisco Amat, biòleg.
La gran potència en ascens, alternativa a l´imperi 
nord-americà, la República Popular de la Xina, aspira 
al desenvolupament del seu “Silicon Valley”, a la ciutat 
de SHENZEN, on vol posar en marxa el projecte de 
“ciutat intel·ligent” (Smart city) amb l´aplicació del 5G, 
amb el que la vida dels seus ciutadans es convertirà 
en un “paradís”.
El 5G es la tecnologia que permetrà una 
hiperconectivitat accelerada, i que sembla ser l´origen  
d´una lluita tecnològica entre Orient i Occident, entre 
els EEUU i la Xina, que obliga a la resta del mon a 
posicionar-se, donada la necessitat que te a veure 
amb la esfereïdora addicció que avui dia es te amb 
els mòbils.  
Tot això te una historia. El 1983 el gegant americà 
Motorola va presentar el primer mòbil, un objecte 
de luxe aleshores.... El 1990 Europa va inventar el 2G 
amb la xarxa GSM, que seria la base de la revolució 
dels portàtils, aviat copiada a l´Àsia. El 2000 ja apareix 
el 3G que facilita el naixement del “smartphone”, una 
espècie d´ordinador de butxaca. El 2009 el 4G ha 
facilitat multiplicar per 50 la velocitat de transmissió, 
i el nombre de mòbils ha esclatat espectacular-ment. 
El 2010 ja hi ha uns 60 aparells per 100 habitants, amb 
mes d´una subscripció per persona a tot el mon.  I 
amb això es creen les enormes fortunes dels gegants 
tecnològics de Silicon Valley, com Apple, líder dels 
“smart” als EEUU, i tercer a Europa. El coreà Samsung 
es el veritable líder a Europa i segon als EEUU, mentre 
que Huawei es líder a Xina, segon a Europa, i qui serà 
el protagonista assumible de la historia del 5G.
Com es palès tota aquesta tecnologia s´ha creat a 
Occident, imposada per els EEUU a tot arreu, el que 
els ha permès controlar el tràfic de la majoria de les 
comunicacions mundials, mitjançant la intermediació 
de les agencies d’intel·ligència electrònica americanes 
com la NSA, ajudada per la aliança “Five Eyes” (Cinc Ulls) 
amb Canadà, Gran Bretanya, Austràlia i Nova Zelanda.   
El 5G permet una potencia 10 cops mes elevada 
que el 4G, però sembla que amb això no s´aposta 
per una comunicació mes ràpida, sinó per facilitar la 
connectivitat entre objectes i serveis, que acceleraria 
altres aplicacions importants com la telemedicina, 
els robots industrials en xarxa, les ciutats intel·ligents, 
inclús els vehicles sense conductor.
Sembla que per primera vegada els estàndards no 
estan sent dominats per Occident sinó per la Xina, 
amb el grup Huawei al capdavant, empresa privada 
en un règim comunista amb modus capitalista, 
en clara simbiosi amb aquest curiós règim. El 
plantejament “Made in China 2025” li permet afirmar 
al govern xinés que pensa superar a Occident d’aquí al 
2049 en els sectors estratègics de bateries elèctriques, 
de la Intel·ligència Artificial (IA) i del esmentat 5G, amb 
el que s´asseguraria el lideratge mundial.
Huawei està cridat a ser el protagonista d´aquest 
somni. Empresa nascuda a Shenzen el 1983, es el 
cor del Silicon Valley xinés, instal·lat prop de Hong 
Kong. El seu creador es Ren Zhengfei, ex enginyer 
militar xinés, que va començar amb 14 treballadors i 
avui compta amb 194.000 empleats a 170 països de 
tot el mon. El van ajudar bancs estatals per dotar i 
equipar tot el país amb xarxes de telecomunicació, 
civils i militars, facilitant l´accés a mòbils a 1300 
milions de xinesos.  Ara tocava internacionalitzar-se 
i, com no?, en la Cimera Xino-Russa de 2019, amb la 
trobada Xi-Jinping i Putin, es va signar l´acord que 
convida a Huawei a desenvolupar el 5G a Rússia.  I 
Pekín treballa a consciencia, facilitant l´entrada de 
Huawei a Indonesia, Aràbia Saudita, Turquia, Mèxic, 
Sudàfrica, Suïssa, Sud i Est d´Europa, sense comptar 
amb les xarxes 5G que estan a proba en tot el mon 

desenvolupat i en vies. 
El 2019 Huawei ja era la primera empresa electrònica 
mundial en xifres de negoci, amb 122.000 milions de 
US$, molt per davant de Samsung (Corea del Sud) i 
de Apple (EEUU), comptant amb el 29% del mercat 
mundial, el 34 % a Llatinoamerica i 43% a la regió del 
Pacífic asiàtic.   Aquesta expansió sembla inacceptable 
per Washington, que ho considera una amenaça a 
la seguretat, i els EEUU temen que el material “Made 
in China” pugui facilitar l´espionatge i els ciber atacs 
xinesos. Clar que també existeix la qüestió comercial, 
doncs cap grup americà com AT&T o Verizon no 
domina encara el univers 5G.
Des de gener de 2019 Trump havia prohibit la venda de 
tecnologia americana a la Xina, doncs aquesta encara 
depèn molt  del sistema d´explotació d´Android, 
de Google, de Facebook o dels microxips creats per 
Intel, Broadcom i Qualcomm, empreses americanes.  
Aquest atreviment americà arriba fins al punt de que, 
el desembre de 2018, Washington exigeix a Canadà 
que detingui a la Sra. Meng Wanzhou, directora 
financera de Huawei i filla del fundador, durant una 
escala al aeroport de Vancouver, sota la acusació de 
tindre negocis il·legals amb l´Iran.  Reacció xinesa, 
Pekin empresona a dos canadencs que treballen a 
Xina. El maig de 2019 Trump va eliminar la presencia 
de Huawei i dels seus proveïdors a les futures xarxes 
5G americanes. Cal veure quina serà la postura del nou 
govern del Sr. Biden al respecte.
En aquesta guerra entre Xina i els EEUU al 
proteccionisme tecnològic s´afegeixen els 
enfrontaments comercials, i la tensió militar al Mar 
de Xina.  Com cal pensar, el conflicte causa estralls. 
Ambdós actors s´acusen mútuament d´espionatge. 
Washington subratlla la diferencia entre el que es 
un Estat Democràtic i un Estat Autoritari  a l´hora 
de considerar les dades personals, així aquesta 
lluita per la sobirania tecnològica no mostra cap 
pietat, obligant a cada país del mon a escollir entre 
dos bàndols enfrontats. La administració Trump va 
demanar el boicot a Huawei, i alguns aliats històrics 
dels EEUU com Austràlia, Nova Zelanda, Japó, Taiwan, 
prohibiren el grup xinès. Altres com Canadà, Brasil, 
Índia, Vietnam, Singapur, Israel, també ho feren per no 
molestar les relacions amb els EEUU. 
De retruc rebran  altres països.  Que farà Taiwan ??. 
La “petita Xina” es enemiga de la Gran. Produeix 
els semiconductors que son essencials per el 
desenvolupament del 5G, i els subministra a tot el 
mon. Però des de maig de 2020 el gegant taiwanès 
TSMC deixa de proporcionar els microxips ultra 
sofisticats a Huawei, el 20% del seu mercat. Tot 
seguit TSMC (la empresa taiwanesa) es compromet a 
bastir una gran fabrica a Arizona (EEUU) per reforçar 
l´aliança entre Taipei i Washington, i això molesta prou 
a Pekin.... Però altres aliats asiàtics dels americans, 
com Tailàndia o Corea del Sud, no volen problemes 
amb Huawei. El grup Samsung dona a Corea del Sud 
un gran protagonisme en 5G, i això fa que el país no 
es vulgui posar en evidencia amb el seu protector 
americà ni amb el seu gran veí i client xinès. 
I que passa a Europa??. Europa es troba prou dividida 
davant del contenciós Huawei. A la Gran Bretanya 
el debat sobre el 5G s´ha polititzat extremament. 
Londres dona a Huawei accés limitat a la seva 
infraestructura 5G, mentre que la empresa britànica 
Vodafone, tercer operador mundial, utilitza Huawei en 
moltes xarxes europees, a Alemanya, República Txeca, 
Espanya, Portugal, Itàlia, Romania, Turquia. Però l´estiu 
de 2020 Londres, com membre de “Five Eyes”, ha de fer 
costat a Washington i proposa prohibir tots els equips 
de Huawei pel 2027.  Per aquí ronda la OTAN també. A 
Alemanya el 2020 es divideix la coalició governant per 

culpa del tema 5G. Els socialdemòcrates (SPD) volen 
prohibir Huawei, però Ángela Merkel no ha volgut 
molestar Pekin, el seu millor soci comercial. Polònia, 
Letònia, Lituània volen que la OTAN i la Unió Europea 
decideixin una postura comuna, mentre Hongria, 
Espanya, Eslovàquia, Portugal, no volen apagar la 
llum verda donada a Huawei i quedar endarrerits en 
la qüestió 5G. França autoritza de forma limitada els 
operadors que utilitzin la tecnologia xinesa durant 
els propers 3 a 8 anys, però Huawei es exclosa de la 
xarxa bàsica i de la regió de Paris. A demés París invita 
als operadors de comunicacions a no escollir el 5G de 
Huawei. Amb aquesta cacofonia europea s´explica la 
indefinició de Brussel·les, d´on no es planteja un veto 
global però es demana als estats membres de reduir la 
dependència d´un sol proveïdor xinés.
Amb aquesta indefinició no es recolza com cal els 
dos únics líders europeus del 5G, Ericsson de Suècia i 
Nokia de Finlàndia. Ericsson es el segon del ranking en 
el mercat mundial del 5G amb el 27 %, i es beneficia 
d´aquesta guerra i guanya mercat a Alemanya, a la 
Gran Bretanya i Canadà contra els xinesos. Nokia 
arriba al tercer lloc amb quasi el 19% del mercat, però 
Europa haurà de fer prou mes per recolzar-los davant 
dels xinesos, doncs els dos escandinaus inverteixen 
en I+D cada any prou menys que Huawei, que segueix 
sent el primer dipositari mundial en patents de 5G.
La anomenada “guerra hibrida” ha començat i 
durarà prou mes perquè en aquests moments Pekin 
dirigeix la Unió Internacional de Telecomunicacions 
de l´ONU, qui establirà els estàndards per el futur. A 
l´Orient Mitjà i Àfrica es segueix recolzant Huawei.  
A països com Etiòpia, Angola, Nigèria, Mali, Congo, 
entre 2000 i 2017, la Xina ha signat uns 47 projectes 
de desenvolupament del 5G, doncs aquest “jove” 
continent demana cada dia mes tecnologia, i els 
contractes signats estan associats a grans crèdits 
concedits per la Xina, la fabrica i el banc del mon, i 
ara pot ser la potencia “vacunadora” contra el COVID 
19 del tercer mon......
La guerra tecnològica entre els EEUU i la Xina es 
declarada, però en ella hi caben debats filosòfics 
i mediambientals, com:  S´ha d´intentar accelerar 
l´aplicació de tota aquesta tecnologia a qualsevol 
preu i poder conectar-se cada cop mes i millor ?,  la 
proliferació de les antenes repetidores poden tindre 
conseqüències per la salut ?, el 5G provocarà un 
major consum d´energia que el 4G ?, quin serà el 
preu mediambiental que comportarà la renovació 
del “parc dels smartphones”?, i el de la proliferació de 
les constel·lacions de satèl.lits artificials al voltant de 
la Terra, per donar-li’ls servei, que ara tenen la orbita 
baixa del planeta plena de brossa tecnològica??.
Entre el principi de cautela i la cursa tecnològica el 
debat no ha fet res mes que començar.
(Traduït i versionat del documental “5G. Guerra fria 
entre China i EEUU. El revés de los mapas”. de ARTE.
Tv, realitzat per Pierre-Olivier François, presentat per 
Emilie Aubray.  On es recomana llegir: “FAUT IL AVOIR 
PEUR DE LA 5G”, de Guy Pujolle. Editat per Larousse).

Geopolítica dels smartphones i el 5G
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Un any després, seguim aquí
Laia Casanova

Ja fa un any que vam rebre la notícia del confinament domiciliari que, més enllà dels 15 dies inicials ens va tenir a casa per un temps 
molt més llarg de l’esperat. Un any després, seguim amb mesures restrictives vigents, amb les rutines quotidianes alterades i amb molta 
incertesa de quan arribarà el final. La pandèmia de la Covid-19 ens ha fet perdre moltes coses i ens ha fet assumir molts canvis, però 
com ho viuen les persones que estan a primera línia? Estudiants recentment graduats que es van incorporar a la feina per necessitat, 
infermers que han passat de tenir torns a treballar dia i nit sense descans...

Sense cap mena de dubte, el SARS-CoV-2, ha canviat completament les nostres vides en aquest darrer any. Quan un decideix 
endinsar-se en el món sanitari i iniciar una formació per dedicar la seva vida laboral a la cura dels altres, ho fa des de la plena 
vocació, i penso que aquest fet, juntament amb el deure moral de no fallar a aquells que han confiat i confien en tu, és el que fa 
que tot el col•lectiu ens mantinguem miraculosament en peu.
Sóc infermer a l’UCI de l’Hospital Comarcal de Vinaròs des de fa vora dos anys. En la meva curta experiència laboral he tingut 
la sort de presenciar situacions que m’han anat formant professionalment, però mai m’haguera imaginat haver de bregar amb 
una situació semblant a aquesta. La primera onada ens va agafar a tots desprevinguts i vam haver de preparar-nos en temps 
rècord. Equips de Protecció Individual amb els quals no estàvem habitualment familiaritzats, pacients veritablement complexos 
amb evolució i pronòstic canviant, uns torns laborals que dificultaven la conciliació laboral-social-familiar i una por constant a 
allò desconegut i a totes les coses noves, van fer que afrontar cada dia un nou torn fora un nou repte. Però amb llàgrimes, molta 
suor i extenuats, vam aconseguir superar-ho. No obstant això, el vertader problema ha vingut amb la segona onada, que s’ha 
fusionat amb la tercera, la quarta... ja he perdut el compte. Endinsats en Setembre, després del “se ha intentado salvar el verano”, 
començaven a requerir cures intensives pacients amb una problemàtica calcada als pacients tractats mesos enrere. Tothom 
sabíem el que s’estava coent, setmana rere setmana s’anaven succeint els ingressos i les altes sense descans, la càrrega de treball 
estava en augment i en els companys es podia veure reflectida una considerable fatiga ja acumulada. Les institucions informaven 
de descens de corbes i millores en l’evolució de la pandèmia, però sincerament, des de dintre em costa identificar aquestes treves, 
ja que podria comptar amb els dits d’una mà els dies amb una menor càrrega assistencial des de llavors. Amb tot això, arribem al 
començament d’aquest 2021 amb les conseqüències de “salvar la Navidad” a la vista de tots. Unes xifres que fan por, les plantes de 
l’hospital desbordades, un flux de pacients d’elevada gravetat cada volta major i el que em sembla més preocupant, uns sanitaris 
que estem esgotats, amb la bateria sota mínims.
No volem aplaudiments, premis, condecoracions, ni escoltar cada dia que som herois, perquè al cap i a la fi, simplement el que 
fem és la nostra feina, però el que sí que fa temps que demanem és una mica de sentit comú, dos dits de front i responsabilitat per 
part de tothom, perquè si no remem tots en la mateixa direcció, el límit dels professionals estarà més prop del que ens imaginem.

Sebastià Eroles

Ana Sospedra
Després de tres anys arribava l’últim any, amb més il•lusió que mai i a tan sols un pas d’aconseguir el meu somni, 
començava el 2020, però en cap moment m’havia imaginat el que em tocaria viure.
Era febrer quan començàvem a sentir parlar d’un virus anomenat Covid, que poc després em deixaria sense les pràctiques 
d’Infermeria més importants. La situació va començar a complicar-se i com la majoria d’estudiants de quart d’infermeria 
vaig decidir fer l’auxili sanitari. En el meu cas vaig estar un mes a la Residència d’ancians Savia de Benicarló, on el virus, per 
sort, encara no havia arribat. Però tota precaució era poca, i la tensió i les pors eren més que evidents. El curs universitari 
seguia i amb quatre casos pràctics fets de manera online i unes quantes tutories em vaig plantar a Juny amb el títol 
d’Infermera a la mà i amb una situació totalment extraordinària.
Tot i que sabia que començar a treballar i estar a “primera línia” suposaria estar lluny de la meva gent i no saber quan 
podria tornar a casa sense posar en perill a ningú, les ganes i la il•lusió per començar eren molt grans, així que ràpidament 
vaig buscar feina a Barcelona, la ciutat on m’he format. El 18 de Juny començava a treballar a l’Hospital Universitari Sagrat 
Cor com a infermera de planta d’hospitalització. Amb el pols accelerat, plena d’inseguretats, amb falta d’experiència i 
amb el “monstre” de la Covid enfront començaria una experiència que mai esborraré del meu cap. Durant els quatre anys 
de carrera et pots fer una idea del que serà la teva feina el dia de demà, però ningú ens havia preparat per a viure una 
pandèmia.
La Covid ha marcat el meu dia a dia des del primer moment com a Infermera, mesures excepcionals, un uniforme poc 
convencional i una gran càrrega de treball. Treballar amb “pacients covid” significa incertesa, significa cuidar a pacients 
que se senten sols, que tenen por, que en qüestions de segons empitjoren i viure situacions que et porten al límit. La 
Covid m’ha fet créixer com a infermera i m’ha fet aprendre a la força a enfrontar situacions extraordinàries. Tinc al cap 
molts de moments que m’han resultat i em resulten durs, pacients pels quals l’únic que pots fer és donar confort mentre 
ells tracten de lluitar per viure. Entrar a les habitacions amb la incertesa de si el pacient continuarà vivint o no, veure 
el patiment de les famílies... Com tot, també he viscut moments més que reconfortants, rebre paraules d’agraïment i 

saber que has sigut d’ajuda, veure les llàgrimes 
d’emoció dels familiars quan traus una estona 
per a fer videotrucades o donar l’alta a pacients 
que pareixia impossible... moments com 
aquests són els que donen alè i força per a 
seguir.
Sens dubte la Covid ha marcat un abans i un 
després que mai oblidaré i que, amb tot, m’ha 
ensenyat molt.

M’hi adreço des de la nostàlgia, no pel record d’un temps millor, sinó més aviat pel component agredolç que 
caracteritza la nostàlgia mateixa. Un 31 de maig passeges en pijama la cuina de casa dels teus pares. Un 1 de 
juny ets infermera. BUM. No hi ha ritus de pas, ni tancament de cicle, ni celebració per l’esforç invertit. T’has 
fet gran en un dia. No obstant, no sembla que t’hagis fet gran perquè t’independitzis ni per la teva primera 
nòmina. T’has fet gran perquè sembla que de cop tot el que havies dipositat en el futur transcendeix aquest 
mateix futur i fer-se gran de cop implica una responsabilitat, un compromís i uns valors que no t’imaginaves. 
Implica que et tremolin les cames quan surts de l’EPI rere 6 hores a dins. Implica cos i ànims esgotats. T’has fet 
gran, però tot sembla més gran que tu, perquè hi ha tanta, tanta, tanta, tantíssima feina, que l’energia dels 22 
anys, i l’ímpetu d’aprendre queden enfosquits sota aquesta urgència de tirar les coses endavant. T’has fet gran, 
però sembla que has aterrat com una intrusa a la vida de tantes persones que han dipositat força expectatives 
en tu i les teves mans, que mai t’haguessis pensat que fer-se gran faria tant vertigen.
Ara bé, d’això agredolç de la nostàlgia, la part dolça i amable, la que agraeixo una estoneta al dia és el sentiment 
de pertinença, les persones que hi són donant suport cada dia, oferint una abraçada rere els EPI, un consell, una 
escolta i un suport, que et fan sentir orgullosa de formar part d’alguna cosa gran, enorme, d’un col•lectiu que fa 
molta força per fer que les coses surtin bé. Malgrat que sembli que tot va molt ràpid, potser fer-se gran és això. 
I potser funciona perquè hi posem més energia a la part dolça que no pas a l’agra.

Aurora Domínguez
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Les terrasses animen els carrers de Vinaròs

RESUM CLIMATOLÒGIC FEBRER 2021 A VINARÒS 

            
Temperatura  Pluja  Vent 

  ºC Dia Hora    l/m2 Dia Hora    Km/h Dia Hora Direcc. dominant 

Mitjana 12,8 -- --  Dia més plujòs 6,6 15 --  Mitjana 1,3 -- -- S 
Mínima 5,9 19 07:00  Màx. Intensitat 54,1 08 17:34  Màxima 59,5 10 12:30 SO 
Màxima 23,9 01 15:00  Total Mes 15,7 -- --       

½ Día + calorós 20,2 01             
½ Día + fred 9,4 19             

 
Aquest Febrer ha sigut humit i tèrmicament normal: La temperatura mínima ha sigut 1,1ºC més alta que la 
mínima del mes de Febrer de 2020 (la Temperatura mitja ha sigut 0,6ºC més baixa que al Febrer de 2020; i el 
dia més caloròs, el 01, amb una temperatura de 23,9ºC (igual que el dia més caloròs de Febrer de 2020, sent 
l'índex de calor maxim el dia 01 de Febrer, a les 15:30h, amb una temperatura de 22,8ºC).  
 
Així-mateix, aquest mes ha sigut un mes relativament sec. La precipitació acumulada ha sigut 15,7 l/m², amb 
4 dies de pluja durant el mes, amb una intensitat màxima el día 08, de 54,1 l/m². El mateix mes de l'any 
anterior la precipitació total va ser de 0,0 l/m². 
 
 
 

                                                                   Dijous, 09/03/2021, 12:00h 
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Juanvi G.-Diari del Maestrat
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E.Fonollosa/X.Flores
L’equip de govern de l’Ajuntament 
de Vinaròs, malgrat la situació de 
pandèmia que obliga a destinar 
fons a pal·liar els efectes de la crisi 
que ha provocat, no ha deixat 
aparcat el projecte del nou auditori, 
de manera que en el pressupost 
d’aquest any 2021 hi ha una 
partida de 10.000 euros per a 
marcar les possibles línies mestres. 
 
Així ho ha donat a conèixer la 
regidora de Cultura Anna  Fibla  en 
el programa L’Entrevista de Canal 
56, destacant que “tenim el 
projecte, que és magnífic, per tant, 
ara hem de traçar el full de ruta”. 
 
L’Auditori projectat té una capacitat 
per a 600 persones i podria acollir 
concerts i obres de teatre importants 
en comptar amb caixa escènica. 
També està prevista una segona 
sala per a 200 persones i una sala 
menor pensada per a poder realitzar 
qualsevol classe d’assajos, entre altres 
aspectes en les quals compten aquest 
tipus d’infraestructures culturals. 
L’Auditori tenia un cost aproximat de 

12 milions d’euros en el 2008 quan 
es va triar el projecte guanyador 
d’un concurs d’idees que va 
organitzar el consistori  vinarossenc. 
Se situaria en l’avinguda 
Tarragona i sobre una superfície 
d’uns 6.000 metres quadrats. 
 
La responsable de Cultura es 
mostrava il·lusionada amb la idea que 
“podria ser una realitat en uns anys si 
no es perd el fil que ara comencem”. 
La infraestructura hauria de fer-se 
per fases en tractar-se d’un edifici 
que compta amb diversos espais ben 
diferenciats, segons la regidora. “En 
el seu moment es plantejaven dues 
plantes d’aparcament subterrani, 
potser ara no serien necessàries les 
dues per tal de que el pressupost 
no sigui tan elevat”, indicava. 
 
La regidora considera, a més, que “no 
podem quedar-nos amb la idea de 
tenir un nou Auditori sinó que hem 
de donar-li altres utilitats com, per 
exemple, la formació d’especialitats 
relacionades amb la mateixa 
infraestructura com una escola taller 
de llum i so o de dansa o teatre. 

Això, podria dinamitzar i potenciar 
molt a la ciutat de Vinaròs a part 
d’acabar d’urbanitzar l’avinguda “. 
 
Considera que “Vinaròs pot tenir 
una indústria cultural que no 
tenen ni Castelló ni Tarragona 
des del plantejament que fem 
nosaltres. Una indústria que podria 
crear aquests llocs de treball dels 
quals sempre estem necessitats”. 
 

“Possiblement, quan es va triar el 
projecte es va pensar que era massa 
gran o els diners que costava, entre 
altres aspectes, però amb un estudi 
de viabilitat i la construcció per 
fases, crec que sí que podrien tirar-
lo endavant. Ara, en la petita partida 
que hem posat al pressupost podem 
començar a veure que podem fer com 
la cerca de possibles subvencions 
d’administracions públiques, així 
com europees “, afegia.

Vinaròs recupera el projecte de l’Auditori 
per estudiar la seva viabilitat 

L’equip de govern ha inclòs una partida de 10.000 euros en el pressupost 2021
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El confinamiento debido a la pandemia de coronavirus ha 
propiciado que mucha gente pensara en realizar diferentes 
actividades para hacer en casa. En el caso del pintor holandés 
afincado en Vinaròs, Robinson Wouters, durante estos meses 
ha restaurado este cuadro de su propiedad que fecha del 
año 1974 y que estaba en mal estado. En la obra se ve una 
embarcación en el puerto de Vinaròs junto a la antigua lonja, 
ya derruida.

  T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A      

ÀGORA   
Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades.... 

“H U E S O S     C R U Z A D O S” 
 de Nuruddin Farah 

 

Dissabte 27 de març ,  11h .  
Presenta el llibre : Estela Canales 

LLOC : PER DETERMINAR , SEGONS MESURES ANTI-COVID. 
     Si t’interessa participar adreçat a : albanta1958@yahoo.es 

 
Nuruddin Farah construeix amb  
aquesta  novel·la un retrat que, 
encara que feroçment crític, 
aconsegueix humanitzar les 
complexitats d'un territori 
(Somalia, Etiopia...) fracturat a 
perpetuïtat per la violència, la 
corrupció, la pobresa i el 
fanatisme.
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Un año de pandemia, un 
año de responsabilidad

Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Data que els docents 
sempre recordaran

 Per Angela Caballer,  PSPV-PSOE

El ROM que no aplega 

Per Juan A Blanchadell

Hi ha una data que tot docent 
sempre recordarà, una data 
en la qual la nostra manera 

de veure la docència va canviar. Aquesta data 
és el 14 de març de 2020, per als docents que 
treballen a la nostra comunitat, i per als docents 
del nostre poble que treballem a la comunitat 
veïna és el 13 de març de 2020.
Data, en la qual ens van dir: les escoles es 
tanquen però les classes han de continuar. 
Data, en la qual ens va tocar reinventar la nostra 
forma de treballar, la nostra forma d’ensenyar 
als nostres alumnes, perquè ho havíem de 
fer a través d’un telèfon, d’una tablet o d’un 
ordinador. Jo recordo que els primers dies al 
meu claustre va ser un caos. Com ho fem?, què 
fem?, tindran material a casa?, tindran connexió 
o dispositius per a poder treballar? Tot era un 
mal de cap, un malson d’on no despertàvem. 
Però, a poc a poc, van anar passant els dies i 
els plantejaments que ens venien eren clars, 
havíem de fer que els nostres alumnes no se 
sentiren sols, que sentiren que estàvem al seu 
costat, que al setembre ens tornaríem a veure 
i buscàvem eines perquè tot fos més agradable 
i no perdessin tot el que havíem treballat. Vam 
dedicar més hores que les que dediquem quan 
anem a l’escola, però no ens costava perquè era 
pel benestar del nostre alumnat. 
Un cop finalitzat el curs, venia la següent feina: 
preparar el proper curs, que ningú sabia com 
seria. Els equips directius van treballar tot l’estiu 
per a elaborar uns protocols per tal de començar 
el curs de la millor manera possible. Fent i 
desfent la feina feta per les normatives que 
canviaven constantment. Els docent preocupats 
per si seria segur, si no ho seria. Els especialistes 
per si podrien impartir la seva especialitat, 
a quants grups haurien d’entrar... I amb tots 
aquests mals de cap va arribar setembre. 
Donàvem inici a un nou curs, un nou curs marcat 
per la pandèmia, per la distància social, per les 
normatives de ventilació, de desinfecció,... Però 
nosaltres, protegits amb tan sols una mascareta, 
vam rebre els nostres alumnes amb el millor dels 
nostres somriures. Tot i que la mascareta no ho 
deixes veure, als ulls del docents i dels alumnes 
es veia la cara de felicitat de tornar a retrobar-
nos tots. Ara encara estem aquí amb la nostra 
mascareta, lluitant perquè tot continuï perfecte, 
que puguem acabar el curs a l’escola on els/les 
alumnes conviuen amb els seus companys, tot 
i les mesures de seguretat. I ara encara seguim 
al peu del canó, sense perdre mai el somriure ni 
les ganes d’estar al costat dels nostres alumnes 
cuidant del seu benestar, tant de salut com, 
sobretot, emocional. 
I amb aquestes línies de reflexió vull rendir 
homenatge a tots els docents, als equips 
directius i als nens i nenes, pel seu exemple de 
valentia, de saber estar i fer. Que amb tan sols 
una mascareta com a protecció li hem plantat 
cara a aquest maleit virus sense deixar de fer 
el que ens agrada: ENSENYAR. 

Este fin de semana se 
cumple un año desde 
que el gobierno central 

decretara el estado de alarma ante la progresión del 
coronavirus en España. Se cumple un año donde 
las libertades han estado, y siguen, restringidas; 
donde han muerto más de 100.000 compatriotas 
y donde se han destruido más de 800.000 puestos 
de trabajo y otros tantos corren serio peligro.
Lo único bueno de estos doce meses es el 
comportamiento mayoritario de la sociedad, de 
los vinarocenses. Por mucho que el gobierno y sus 
terminales mediáticas quieran poner el foco en las 
cuatro excepciones de aquellos que se saltan las 
normas, la realidad es que los vinarocenses han 
cumplido y han convertido el cumplimiento de las 
normas en la trinchera definitiva frente al virus.
Porque si a alguien se debe pedir responsabilidades 
no es a los ciudadanos, sino al gobierno que en 
enero y febrero de 2020 negó la presencia del 
Covid pese a los informes que decían lo contrario. 
El mismo gobierno que decía que las mascarillas 
no servían cuando la realidad es que no tenían. 
Los gobernantes que criticaron “por ser egoístas” 
cuando un gobierno del PP en Madrid regaló 
mascarillas FFP2 y ahora son ellos los que aparecen 
siempre con esas mascarillas.
Fue el Presidente del Gobierno, Pedro Sánchez, 
quien nos dijo en el mes de julio en un acto electoral 
“a disfrutar, a pasarlo bien. Hemos vencido al virus”. 
Y nos llevó a la segunda y tercera ola, con miles de 
muertos. Fue Ximo Puig quien prometió en marzo 
tres hospitales de campaña en 15 días y llegaron 
cinco meses después unas tiendas de campaña 
que volaron al primer día. 
En Vinaròs se cumple un año desde que el gobierno 
municipal decidió darse un baño de publicidad, 
pero carente de realismo. Hoy, doce meses 
después, los comercios y autónomos de Vinaròs 
todavía no han recibido un solo euro municipal 
para ayudarles a salvar sus negocios, empleos y la 
economía local. Y el resto de vinarocenses pagan 
los mismos impuestos pese a que al Ayuntamiento 
le sobraron en 2020 más de 3 millones de euros.
Después de doce meses, muy duros, desde el 
Partido Popular os pedimos que no nos relajemos 
en el cumplimiento de las medidas sanitarias para 
vencer al coronavirus.

En el último Pleno, 
dando cumplimiento a 
la obligación que le 

viene impuesta por Ley, el equipo de gobierno 
trajo a aprobación el plan normativo con la 
previsión de los reglamentos que quieren aprobar 
en el transcurso del presente año.
Esta vez son trece los reglamentos a establecer, 
dos o tres más que  los que anunciaron en el plan 
normativo del año anterior. Si van seguir la misma 
marcha, la proporción indica que solo serán tres 
los reglamentos que se aprobarán, esperamos 
que el escaso garbo normativo del que hace gala 
el equipo de gobierno reciba un fuerte impulso 
y  se consiga llegar a fin de año con los deberes 
hechos.
De esos trece reglamentos nos preocupa muy 
especialmente uno en particular, el nuevo 
reglamento de organización municipal (ROM) dado 
que el actual quedó obsoleto y fuera de la ley, hasta 
el punto de permitir a concejales tránsfugas un 
nivel de derechos y de representatividad que la 
Ley vigente que está por encima del ROM no les 
otorga. Afortunadamente el recurso presentado 
por el PVI a comienzos de legislatura echó atrás 
algunos derechos que el equipo de gobierno le 
había otorgado al concejal tránsfuga del PVI, 
impidiendo que se integrara en el grupo mixto 
y disfrutara de mayores beneficios de los que 
tienen los concejales que continúan siendo fieles a 
las siglas políticas por donde se presentaron y con 
las que fueron elegidos, ya que, entre otros, iba a 
percibir el complemento económico derivado 
de la portavocía del grupo mixto. 
Cierto que a mediados del pasado año se nos 
remitió un borrador de reglamento, como aquel 
que dice “ahí va esto” por eso el concejal socialista 
Fernando Juan no puede escudar su inanición 
argumentando que es por culpa, entre otros, del 
PVI, por no haber hecho ninguna aportación. 
¡Alucinante! ¿Desde cuándo nos esperan para 
algo? Es don Fernando Juan como miembro del 
gobierno municipal, quien tiene que proseguir la 
tramitación llevando el borrador del reglamento 
a la comisión informativa, y es allí donde el PVI, 
si acaso, presentaría sus propuestas, dado 
que entre otras cosas, en este órgano de la 
administración municipal se levantan actas y 
queda constancia de todo lo que allí se aporta.
La redacción de un ROM ajustado a la Ley no es 
demasiado complicada, basta simplemente 
copiar y pegar cualquiera de los que la práctica 
totalidad de municipios españoles tienen ya 
modificados, lo cual es la parte buena, de lo 
anormal que es el no tener aún un ROM ajustado a 
la Ley, y por ello soy de la opinión que la razón de 
la demora puede que sea más bien otra.
Durante estos 19 meses de legislatura hemos ido 
viendo como el voto del concejal tránsfuga del 
PVI ha ido alineándose sistemáticamente con 
el voto del equipo de gobierno y este, desde el 
primer día, ha estado por favorecer al concejal 
que por nuestro recurso ahora es simplemente un 
concejal no adscrito.
Por tanto, si dicho concejal tránsfuga se comporta 
como el concejal número once del equipo de 
gobierno ¿Qué prisa tendrá el equipo de 
gobierno en adecuar un reglamento que impedirá 
que el concejal no adscrito, en contrapartida por 
su apoyo, disfrute de ninguna ventaja que no le 
corresponda? 
Aquí lo dejo.
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Feminisme 
patrimoni de la humanitat

Per  Cecilia Pastor 
Despertem el 8 de Març 8M sabent que queda 
molt per fer. Però conscients que depén en gran 
manera de nosaltres les dones i com no, de tota la 
societat. Em sent afortunada per haver estat 
conscient de la desigualtat i del necessari que ha 
estat i és la lluita de les dones militants activament 

des de molt jove en el moviment feminista en, plena dictadura, i després 
en la democràcia, individualment i col·lectivament. Hem de lluitar juntes, 
amb les nostres diferències, dissertant i millorant el nostre moviment, 
perquè el feminisme no és tan sols patrimoni d’una feminista, d’una 
organització, el feminisme és patrimoni de totes, les que lluitem 
activament en la nostra vida quotidiana i canviem el nostre petit món, 
i en la lluita col·lectiva per a canviar el món per a totes. El Feminisme és 
patrimoni de la humanitat, i arribarà el moment que el món serà un lloc 
millor i més just gràcies a la lluita de les dones. El feminisme no i desitja 
que les dones tinguen poder sobre els homes, sinó sobre elles mateixes, 
és resistent, combatiu, assenyala i denúncia sense maquillatge aquest 
model de societat. Gràcies a totes les dones que ens van precedir, les que 
lluitem i lluiten cada dia braç a braç i les que vindrà. Tot menys donar les 
coses per assegudes, perquè el sostre de cristall atrapa, discrimina, limita 
perquè la conciliació és una milonga sense normalitzar, perquè la dona 
és utilitzada en molts llocs com a objecte de maltractaments i abusos, 
perquè el masclisme de molts homes desperta violència de gènere, i 
ens assassinen, perquè hi ha moltes dones que segueixen callades per 
temor als homes que les envolten. Perquè volem: que a mateix treball 
mateix salari, perquè cal trencar el sostre de cristall que impedeix que 
les dones ocupen el seu lloc en el món, “Perquè la igualtat, com la 
llibertat o la justícia, és un assumpte que concerneix la ciutadania en 
el seu conjunt. La causa feminista forma part d’un entramat de drets i 
aspiracions que apunten a la qualitat democràtica, l’equilibri social, 
el coneixement, el respecte al medi ambient o la cultura. En aquesta 
atmosfera ètica i estètica, és on la dona guanyarà definitivament els 
millors llocs, i ho farà en nom dels millors valors”. Les dones van ser 
les que van posar peu en paret en la Revolució Francesa, van sortir a 
prendre la Bastilla, les primeres, amb les seues piques i els seus pals, 
perquè el sistema era insostenible, la fam matava als fills. Van indicar 
el camí d’un canvi de paradigma. En la Revolució Russa, també van ser 
elles les que van parar el sistema per a reiniciar-lo. Van parar les fàbriques 
de Sant Petersburg un 8 de març, van contagiar de vagues tota Rússia, 
i al cap de nou dies va caure el Tsar. Però la lluita encara és diària per 
conquistar l’espai que ens és propi i mereixem., ni davant, ni darrere; 
al costat. Per la capacitat de treball, per ser mares, professionals, filles, 
germanes, ciutadanes, per polifacètiques, perquè solidaritat s’escriu 
en femení, i generositat, i força, lliurement, resistència, resiliència, 
bellesa... I la majúscula de totes elles; Valentia. Seguirem manifestant-
nos, alçant la veu dins de les nostres cases, o al carrer, condicionades 
per la pandèmia, mentre no existisca una igualtat real, sense renunciar 
a la lluita. Mentre hi haja una sola dona cosificada, prostituïda, venuda, 
explotada, maltractada, violada, o assassinada. El silenci no és una opció. 
El més greu, durant la pandèmia se’ns ha maltractat més, no hem pogut 
escapar dels nostres agressors; hem hagut de recórrer a les consultes 
per email perquè estàvem tancades amb els nostres agressors; ens hem 
tornat més precàries i no tenim recursos públics per a posar-nos fora de 
perill. Això significa que aquesta pandèmia ha incrementat les violències 
masclistes física, psicològica, econòmica, cibernètica i institucional, 
només per ser dona.Se’ns ha d’educar en igualtat, justícia i llibertat per 
a formar persones lliures, respectuoses i segures de si mateixes. Tenim 
el deure de criar a les nostres filles fortes i independents, empoderant-
les des de molt petites perquè mai creguen que mereixen menys que 
ningú, perquè es vulguen tant que quan no estiguen ben tractades o 
valorades ho sàpiguen i no dubten en cap moment que aquest no és 
el seu lloc. Per totes i cadascuna de les dones que ens han fet arribar 
fins aquí, per la seua valentia contra un món en contra, per les que 
estem i per les que vindran. A les heteros, les lesbianes, les bisexuals, les 
gates maules, les guineus, les vicioses, les virginals, les descarades, les 
pudoroses, les maques, les altes, les baixes, grosses o flaques. Felicitats 
si heu fet de cada adjectiu una decisió. Feu i seu com us done la gana. 
El masclisme no ho sap, però cada dia està més prop de convertir-se en 
història. Ho veuran les nostres filles, o les nostres nétes, i els nostres néts 
també. Però ho veuran, ho gaudiran, i serà gràcies a la lluita de les dones. 
Els qui pensen que el feminisme ha ‘sucumbit’ a la crisi sanitària s’obliden 
d’una cosa essencial: que el feminisme no es fa en les manifestacions, 
sinó en el dia a dia de llars, organitzacions i societats. El feminisme ha 
vingut per a quedar-se i fer del nostre món un lloc més just i millor. 
No estic acceptant el que no puc canviar, estic 
canviant el que no puc acceptar (Angela Davis ) 
Una dona ha de ser dues coses: qui ella vulga i el que ella vulga/ (Coco 
Chanel)
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ESPORTS

Tres nadadors del CNV : Daniela 
Muñoz , Andreu Jovani i Gerard 
Labernia, han participat en el XL 
Campionat d’ Espanya de Natació  
Infantil celebrat al Centre Inacua 
de Malaga del 5 al 7 de març, que 
es nadaba en Piscina de 50 mtrs.

Un Campionat, on degut a les 
grans messures restrictives 
derivades del Covid-19 només 
participaven els 12 millors 
nadadors nacionals per edat d’ 
aquesta categoría.

Els nostres nadadors van acudir 
acompanyats pel seu entrenador 
Albert Delmonte.

Tot i les condicions actuals 
d’ entrenament i restriccions 
en la participació, els tres, 
teníen molta il.lusió per haver 
aconseguit classificar-se i poder 
participar en aquest Campionat.

Un enorme Gerard, va aconseguir 
quedar quart classificat nacional 
en els 1500 mtrs lliures en un 

temps de 16.33.82 i rebaixant la 
seua millor marca de 16.42.60 
que havía aconseguit només 15 
dies abans en el Campionat per 
Comunitats. Va fer un carrerón 
impressionant que el situen en 
la quarta possició Nacional.

Andreu  va fer una gran prova en 
els 100 mtrs braça en un temps 
de 1.09.09 que el situen en la 
novena possició Nacional.
En les altres proves : 50 mtrs 
lliures (25.14), 100 mtrs lliures 
(55.37) i 200 mtrs lliures (2.06.24), 
no va estar en els seus temps 
pero va lluitar en cada una d’ 
elles.

Daniela, va millorar les seues 
marques personals tant en 100 
mtrs braça en 1.20.94 i en 200 
braça en 2.52.09

Enhorabona als tres pels 
resultats i per portar el nom del 
CNV arreu d’ Espanya gracies a la 
vostra classificació en aquestos 
campionats.

Este domingo el BCR CEM L’H-AFANIAD Vinaròs 
jugaba el primer partido de la temporada en 
nuestra cancha. Enfrente teníamos al equipo del 
Costa Daurada de Reus que volvía a la competición 
nacional tras varios años de ausencia, antes 
del inicio del encuentro los del BCR CEM L’H-
AFANIAD Vinaròs, hicieron entrega de productos 
promocionales de Vinaròs, al equipo de Reus.
El partido se disputaba a puerta cerrada en 
nuestro polideportivo habitual del Gornal. La 
falta de ambiente hacía que los hospitalenses 
salieran fríos a pista y costara encontrar las primeras 
canastas. 
Más allá de un tiro libre aislado en el primer 
minuto de encuentro, la primera canasta en juego 
no llegaría hasta el ecuador del cuarto donde ya 
se contaba con una desventaja de seis puntos. 
Eso hizo que se tuviera que ir a remolque todo el 
periodo, aunque se consiguió recortar distancias y 
llegar a su finalización dos puntos abajo (9-11).
El segundo cuarto se inició igual, desajustes 
defensivos permitían transiciones rápidas a los 
tarraconenses que se volvían a ir en el marcador 
hasta alcanzar una diferencia de 7 puntos. Pero la 
motivación y las ganas de los locales hizo sacar 
su honor, se apretó en defensa y se estuvo más 
acertado en los pases y los tiros y así se volvió a 

recortar la diferencia hasta el 25-26 de la media 
parte.
La segunda mitad empezó con un cambio 
de sistema defensivo intentando mejorar la 
consistencia. A los del Costa les costaba anotar 
y eso fue aprovechado por el CEM para lograr 
las primeras ventajas locales. La diferencia se 
ampliaba hasta los seis puntos en varios momentos 
del cuarto. Pese a eso, los visitantes no se daban 
por vencidos y de la mano de Lara seguían 
enganchados en el marcador (38-37).
En el último periodo los locales volvían a entrar 
con su quinteto inicial en pista. Las muchas faltas 
sancionadas por parte del equipo arbitral habían 
hecho rotar bastante el cinco en pista. Los del 
CEM-Afaniad Vinaròs volvieron a salir en tromba 
y conseguían distanciarse nuevamente de los 
del Baix Camp. Fue en ese momento en el que 
la muñeca de Álex Lara destacó sobremanera y 
acribilló el aro local con 13 puntos en el cuarto para 
un total personal de 26.
De esta manera el Costa Daurada endosaba un 
parcial de 6 a 17 en los últimos siete minutos del 
encuentro que hacía volar la victoria lejos de 
L’Hospitalet por un tanteo de 51-56 a la finalización 
del encuentro.
El próximo partido del BCR CEM L’H – Afaniad 

Vinaròs será el 20 de marzo ante el mismo rival, 
pero en Reus, donde se disputará el partido de la 
segunda vuelta y en la que el equipo buscará la 
victoria y el average particular.       

BCR CEM L’H-AFANIAD Vinaròs: I.Sáncez, A.Burrueco 
(4), J.Diente (10), B.Llopis (4), S.Gomez (25) -cinco 
inicial- F.Fernández (2), M.Heras (4), JC.Guerrero (2), 
S.Hernández. Entrenador: M.Romaguera

Estadísticas: https://www.fibalivestats.com/u/
FEDDF/1723805/bs.html
Vídeo: https://youtu.be/yJmt_k8nJu8

El Club Natació Vinaròs, al Campionat d’ Espanya Infantil

Se escapa la victoria en los últimos minutos
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PESCAE L  D I A R I E TVinaròs
Andrés Albiol Herba saupera

PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES DE GENER DE L’ANY 2021 (II)

Mar apaciguado 
del inestable 
invierno
Semana tranquila en que 
se pudo faenar en todas 
las modalidades. Las 
extracciones resultaron flojas. 
Y las cotizaciones siguieron 
estables.
La pesca de arrastre, los 
siete bous llevaron a diario 
langostino, gamba, cigala, 
calamar, pescadilla, pez de 
S. Pedro, salmonete, gallo, 
rape, peluda, galera, caracol, 
pulpo roquero y blanco, raya, 
canana y morrallas.
El cerco, el lunes dos 
traíñas pillaron 350 cajas de 
boquerón (8 kg/caja) y 100 de 
sardina. El martes no calaron. 
El miércoles, una llum 
atrapó 100 de seitó y 50 de 
sardina. Y el jueves 3 barcas 
desembarcaron 500 de ”oro 
azul” y 150 de sardina.  La 
procedencia era; 1 de Vinaros 
y dos de Barcelona.
La flota artesanal, cinco barquitas trasmalleras con el buen tiempo calaron a la sepia. Una lo hizo al 
mabre y sargo. Tres al lenguado y rombo. Y dos subastaron langosta, cabracho, dentón y brótola.
Y el palangrillo costero, una embarcación capturó con anzuelo lubina, dorada, pargo y sargo.

La obesidad infantil en España
El 41% de los niñ@s españoles sufren exceso de peso, a tenor del reciente informe sobre la 
alimentación, etc. elaborado por el Ministerio de Consumo, y que lo achaca a los hábitos poco 
saludables, como una dieta poco equilibrada en comer, el escaso ejercicio físico, etc. hacen ganar 
demasiado peso a los jovencill@s. El estudio, que está centrado en menores de entre 6 y 9 años 
dice, que el 70% come pescado ‘algunos días’ de la semana, con una periodicidad de entre 1 a 3 
veces. El 14% lo comía más de 4 veces semanales. Un 2% lo hace a diario. Otro 2% no comió pescado 
nunca. Y un 14% ‘más de una vez a la semana’. Recalcar que el consumo total de pescado en nuestro 
país durante los 10 últimos años cayó un 20%. El MAPA dice que cada español consumió cerca de 
23 kg/año de pescados, pero hace hincapié que los que más consumían eran los mayores de 50 
años. ¿Tal vez venga de ahí la ahora longevidad española, pues a medida que entramos en la tercera 
edad degustamos más productos del mar, de manera que nos aproximamos también a la larga 
supervivencia japonesa, pues comemos igualmente de adultos bastante pescado? 

En castellà hierba parda cola de zorra. 
Alga terrosa que viu fixa per este litoral 
submergit de 1 a 20 m.de profunditat, en 
especial en zones batudes per la marea. 
Té una altura de 40 cm. És perenne. 
Massiva a la primavera. En època de repòs 
perd part de la seua ramificació, però la 
seua arrel seguix ancorada al substrat 
rocós, i torna a refer-se a la temporada 
següent durant 20 anys. De nom científic 
Cystoseira amentàcia, de l’orde Fucals, 
de la gran família Sargassaceae, este 
gènere la seua forma és espinosa i aspra 
al tacte, amb branques arborescents, 
que romanen erectes gràcies a vesícules 
d’aire a manera de flotadors prop dels 
extrems. El seu tal·lus de perfil arredonit 
està ramificat lateralment, amb molts 
eixos eixint de la mateixa base. Les 
branques recobertes de xicotets apèndixs 
espinosos amb aspecte bruc, altres són 
llises, fusiformes i algunes cobertes de 
branquetes de qualsevol tipus. Són algues 
brunes de coloració terrós olivastre amb 
tons verds irisdiscentes. Conté el pigment 
fucoxantina, que és de color marró. La 
seua reproducció és sexual i asexual. Són 
organismes fotosintètics, que la llum solar 
i substàncies inorgàniques produïxen 
el seu menjar per a viure i créixer ràpid. 
Formen part de la vegetació costanera 
que alberga nombroses espècies alevins 
de crustacis, etc, a més de delatar el 
bon estat de les aigües al viure en zones 
oxigenades de corrents de bona qualitat 
i sense contaminació. En el nostre litoral 
queden poques, però a Columbrets 
creguen comunitats a manera de cinturó 
en illots a partir davall el nivell del mar 
i inclús exposats al sol i l’onatge quan 
baixa la marea. Servix per al farratge, 
abonament, etc.

Los trasmalleros entregan a los biólogos valencianos las 
accidentales capturas de tortugas

       Total……………………      1.558
Total Tremall i d’Altres Arts... 9.007

PEIXOS
    Escrita (Raya)                            36 kg
    Congre (Congrio)                         8
    Orá (Muixarra, Dorada)               64
    Sorell (Jureles)                            2  
    Sarg (Sargo)                              58
    Llobarro (Lubina)                         2
    Pagell (Breca, Pagel)               165
    Sorella (Jurel real)                       2                                
    Pagre (Pargo)                            10
    Corva (Corvallo)                          1
    Déntol (Dentón)                           2
    Morruda (Sargo picudo)               5
    Vidrià (Mojarra)                         12
                                                  ____
         Total………………              366            
MOL·LUSCOS
    Polp roquer (Pulpo roquero)        4
                                                 ____                                                                           
     Total Palangre…….          370                               
          

PEIXOS   
Alatxa (Alacha)                                                       2
Escrita (Raya)                                       186
Manta (Totina, Batoideos)                       23
Besuc (Besugo)                                      31
Congre (Congrio)                                    16      
Gall (Pez de S. Pedro)                            10
Orà (Muixarra, Dorada)                       1.481
Mòllera (Fanéca)                                      5
Gallineta (Cabracho)                               51
Sorell (Jurel)                                         306
Asparrall (Raspallón)                            190
Palá (Lenguado)                                   715
Sarg (Sargo)                                        280
Lliri (Anjova, Lirio)                                276
Japuta (Palometa negra)                         2
Llobarro (Lubina)                                   35
Penegal (Bocanegra)                              3
Mabre (Herrera)                                1.035
Pagell (Pagel, Breca)                          406
Lluç (Pescadilla, Merluza)                    143

Rap (Rape)                                         351
Juriola (Rubio, Lucerna)                        34
Moll (Salmonete)                                    3
Mero (Cherna)                                      13
Letja (Verderol, P. limón)                       7                     
Sorella (Jurel real)                              167
Llissa (Lisa, Mújol)                               28
Pagre (Pargo)                                      54
Gatet (Pintarroja)                                   2
Roncador (Roncón)                            170
Rata (Miracielo)                                   12
Tigre(Lenguado portugués)                  13
Corva (Corvallo)                                216
Mamona (Brótola de roca)                     3
Saboga (Alosa)                                    1
Déntol (Dentón)                                 306
Chopa (Cántara)                                  44
Palomida(Palometa blanca)                 25
Reig (Corvina)                                     17
Morruda (Sargo picudo)                        2
Vidrià (Mojarra)                                  160

Salpa (Salema)                                  513
Tord (Lábrido, Tordos)                          9
Rom (Rèmol, Rombo)                          45
Palaí (Acedía)                                       9
                                                      _____             
    Total...................................       7.389                
CRUSTACIS     
Cranc de bou(Cangrejo común)  2
Cranc blau(Cangrejo azul)        24
Escamarlà (Cigala)                    2
Galera (Estomatoideo)               7
Llagosta (Langosta)                             23
                                                        ____
      Total.................................          60   

MOL·LUSCOS
Sèpia (Choco, Jibia)                          704
Polp roquer (Pulpo roquero)               787
P. blanc (P. blanco)                             64
Caragol punxent (Cañailla)                     3
                                                     _____
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TAULER MUNICIPAL
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ACTUALITATTAULER MUNICIPALE L  D I A R I E TVinaròs
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ACTUALITATE L  D I A R I E TVinaròs

PUBLICITAT

ESQUELES

Visita l'hemeroteca 
gratuïta del Diariet al 
repositori de la UJI

http://repositori.uji.es/xmlui/
handle/10234/95093

Cerca imatges i articles de la 
historia de Vinaròs

E L  D I A R I E TVinaròs

  ·  964 401 912

  MÉS INFORMACIÓ
 ADL Agència de Desenvolupament Local
 Carrer de Sant Ramon, s/n
 Tel. 964 407 700
 www.adl.vinaros.es

  LLOC DE REALITZACIÓ
	 Centre	del	Coneixement	VINALAB 
 Carrer de Galícia, 12
 Vinaròs

  INSCRIPCIONS EN LÍNIA
 bit.ly/Reiniciat

Curs: Entrenament per 
al teu desenvolupament 

personal i professional (40h)

Dates: 7, 9, 11 i 14 JUNY
Horari: 9.30-13.30

Inscripcions	fins	al	30	de	maig

Curs: Facturació i gestió 
comptable de la PIME (40h)

Dates: 12, 14, 16, 19, 21, 23, 26 i 28 ABRIL
Horari:	9.00-14.00 

Inscripcions	fins	al	5	d’abril

AJUNTAMENT DE VINARÒS
ADL AGÈNCIA DE DESENVOLUPAMENT LOCAL

REINICIA’T
Accions formatives 2021

1r semestre
35º Aniversario de:

Joaquín Forner Peña

Que falleció cristianamente en Vinaròs
el dia 14 de marzo de 1986

a los 60 años de edad 
D.E.P.

Tu familia te recuerda con cariño.

14 de marzo a las 19 h. se oficiará 
una misa en su memoria en la Iglesia Arciprestal
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Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció:  Laborals: 9.00 i 
19.00 h  Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 
12.00 i 19.00h. 

Convent Divina Providència: 
Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.

Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 
h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h

Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)

El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. 
Diumenge: 10.00 h

Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 
h, Dimarts estudi bíblic: 20 h 

Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Recollida d’estris voluminosos  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat” 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

13 març ROCA San Francisco, 6

14 març GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

15 març ADELL P. Picasso - Pio XII

16 març SANZ c. Pont, 83

17 març VALLS Zona turística nord, 11

18 març MATEU c. Sant Francesc, 103

19 març TORREGROSA Av. Llibertat, 9

         TRENS  VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

AUTOBUSOS
El setmanari vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  autos Mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

E L  D I A R I E TVinaròs

DILLUNS, DIMECRES I DIVENDRES 
NO FESTIUS

La resta de dies sense servei
POBLACIÓ ANADA TORNADA
CATÍ 8:15 17:30
ANROIG 8:25 17:20
XERT 8:30 17:15
SANT MATEU 8:45 16:55
CANET 9:00 16:45
LA JANA 9:10 16:35
TRAIGUERA 9:15 16:30
SANT JORDI 9:20 16:25
VINARÒS 9:45 16:00

CATÍ-VINARÒS

URBÀ VINARÒS

DILLUNS A 
DIVENDRES

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

8:30
9:15
9:55

11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:30
8:50

10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00

10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

DISSABTES, 
DIUMENGES FESTIUS
( Diumenge i festius , 
només juliol i agost)

VINARÒS -ZONA 
NORD

ZONA NORD-
VINARÒS

VINARÒS 
-ZONA SUD

ZONA SUD-
VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11.20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

          10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15
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agenda

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El setmanari vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  autos Mediterráneo i Renfe

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:41:57

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.35 1h. 52min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:45:15

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.22 10.57 1h. 35min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60

DILLUNS A DISSABTES (Excepte festius) DIUMENGES I FESTIUS

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA 
              Des de 6:30 a 19:30, cada 30 minuts       
              20:30 i 21:30

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA   
              Des de 6:30 a 21:30, cada 60 minuts      

BENICARLÓ- PENÍSCOLA
             Des de 7:00 a 20:30 cada 30 minuts
             21:00 i 22:00

BENICARLÓ- PENÍSCOLA
             Des de 7:00 a 22:00 cada 60 minuts
             

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS 
              Des de 7:30 a 20:30, cada 30 minuts       
              21:30 i 22:30

PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS 
              Des de 7:30 a 22:30, cada 60 minuts       
          

BENICARLÓ- VINARÒS
             Des de 7:50 a 20:50 cada 30 minuts
             21:50 i 22:50

BENICARLÓ- VINARÒS
             Des de 7:50 a 22:50 cada 60 minuts
             

VINARÒS-BENICARLÓ-PENÍSCOLA

Parades Vinaròs- Benicarló-Peníscola:  

Riu Servol - Avg. Llibertat (només de tornada) - Esglèsia (només d’anada) 
- Avg. Picasso - Avg. Pio XII - Renfe/Vinaròs - Hospital Comarcal - Polig 
Industrial (pista atletisme) - Polig. Vinaròs (Carrefour) - Batreta N340, 
Km1045.8 - Renfe/Benicarló (només a l’estiu) - Casal C/S Francescc,29 - 
Jardins Plaça Constitució 1 - Neptuno (només de tornada) - Doctor Fleming 
(Mercadona i només d’anada) - Farell.Avg. Papa Luna 73 - Can Vicente. 
P.Luna, Plenamar - Las Caracolas. P Luna 370 - Fruit. Piñana - Voramar, Grna 
Hotel Peníscola - Casablanca, Plaça Luna Restaurante Fontana - Peñismar, 
Piscina Municipal - Bodegón 2000, (P. Luna 80) - Acuazul, Apartaments 
Picasso - Hotel Peníscola Plas, Hotel Felipe II -  Hosteleria del Mar ( P. 
Luna,19) - Hotel Maria Cristina, P Luna 10 - Turismo , (Avg Primo de Rivera, 
31) - Plaça Constitució, Ajuntament -  Castell  (Plaça J.B. Antonelli)




